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سال پنجم/ شماره نود  و هشت/ یک شنبه ۳۱ شهریور ۱۳۹۸/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گفت و گو

خلق نقدینگی از »هیچ« 
حجــم نقدینگــی در ســال ۸۴ حــدود ۶۸ هزار 
میلیارد تومان بود کــه این میزان در ســال ۹۲ به 
حدود ۴۵۰ هزار میلیارد تومان رســید و هم اکنون 
به حدود ۲۰۰۰ هزار میلیارد تومان رســیده است. 
وحید شقاقی شــهری تاکید دارد: اشاره به این نکته 
ضروری اســت که ضریــب فزاینــده نقدینگی هم 
اکنون به حدود ۷ رســیده و این در حالی است که تا 
قبل از سال ۱۳۹۰ این ضریب فزاینده ۴ بود. ضریب 
فزاینــده نقدینگی ۷ یعنــی اینکه هر یــک تومان 

نقدینگی که سیستم بانکی خلق می کند در ...

  گزارش

"شهر خورشیدی" دستورالعمل شد
شــهردای اصفهــان، توســعه اســتفاده از انرژی 
خوزشــیدی را در دســتور کار خود قرارداده است. 
برگزاری رویدادهایی مانند »شــهر خورشــیدی« 
برای تشــویق شهروندان به اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیــر، برنامه ریزی برای احــداث بزرگترین 
سایت انرژی خورشــیدی در سطح استان با سرمایه 
گذاری بخش خصوصی، و حالا ابلاغ دســتورالعمل 
نصب آبگرمکن خورشیدی در ساختمان های گروه 
»ج« و »د« به مناطق ۱۵ گانه شهر اصفهان از جمله 

این برنامه هاست. بدون تردید...

۰۴

۰۳

رونمایی در غیاب زنجیره تامین 
با حضور وزیر راه و شهرسازی و وزیر صنعت، پایانه بار هوایی اصفهان به بهره برداری رسید؛

کارگوترمینال در امتداد پروژه های ناتمام اواخر سال ۸۵ بود و ساخت آن در فرودگاه شهیدبهشتی اصفهان آغاز شد. 
طرحی که قرار بود دو ساله تمام شود اما به دلایلی ساخت و بهره برداری از آن ۱۳ سال به طول انجامید. طلسم کارگو 
ترمینال اصفهان، اما در سال رونق تولید، شکسته شد و با رایزنی های بسیار سرانجام در واپسین روزهای تابستان ۹۸ با 
حضور وزیر راه و شهرسازی و وزیر صنعت این پروژه در فرودگاه اصفهان به بهره برداری رسید. رضا رحمانی، وزیر صنعت 
در این مراسم از اینکه اصفهان به عنوان قطب صنعت کشــور تاکنون کارگوترمینال نداشته است اظهار تعجب کرد!.

گزارش
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معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: مترو اصفهان- بهارستان وارد مرحله روسازی شده، 
بخشی از ریل گذاری انجام و بخشی از آن با استفاده از توان داخلی انجام شده است.
حبیب الله طاهرخانی، اظهار کرد: اقدامات سیویل مترو اصفهان بهارستان انجام شده 
و مسائل تملک و معارضین که عموما زمان بر است نیز به پایان رسیده است. وی افزود: 
مترو اصفهان- بهارستان وارد مرحله روسازی شده، بخشی از ریل گذاری انجام و بخشی 

از آن با استفاده از توان داخلی انجام شده است .

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی از راه اندازی کریدور بین المللی افغانستان-ایران-
ترکیه خبر داد و گفت: قطار مسافری تهران-استانبول بزودی راه اندازی می شود. شهرام 
آدم نژاد، اظهار کرد: مقرر شد با محوریت ایران، صورتجلسه تأسیس این کریدور در آینده ای 
نزدیک برای ترکیه و افغانستان ارسال تا پس از آن در جلسه سه جانبه ای متن صورتجلسه 
نهایی شود. بیست و هفتمین اجلاس مشترک همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی 

ایران و جمهوری ترکیه از ۲۶ تا ۲۹ شهریور ماه در آنکارا برگزار شد.

  نوسان:  وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفت: برای بازگردانــدن دو هزار واحد 
تولیدی غیرفعال به چرخــه تولید در 
سال جاری نیازمند ۴۳۰ میلیارد تومان 

اعتبار هستیم.
رضا رحمانی شامگاه شــنبه در ستاد 
تســهیل و رفع موانع تولید ملی که در 
اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شــد، با 
بیان اینکه با اقدامات دولت سال گذشته 
۱۸۵۰ واحد تولیدی غیرفعال به چرخه 
تولید بازگشتند، اظهار کرد: هدفگذاری 
وزارت صمت بازگرداندن دو هزار واحد 
تولیدی به چرخه تولید است که عمده 
آنها مشکل نقدینگی دارند و برای فعال 
کردن آنها نیازمند ۴۳۰ میلیارد تومان 
اعتبار هستیم. وی با بیان اینکه به همین 
منظور جلساتی با بانک مرکزی داشته 
ایم، گفت: با قبول بانــک مرکزی، قرار 
است در نیمه دوم امسال شبکه بانکی 
کشور یکصد هزار میلیارد تومان برای 
حل مشکل نقدینگی این واحدها تامین 

کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین 
به مشــکلات واحدهای تولیدی برای 
تامین محصولات پتروشیمی اشاره کرد 
و گفت: سال گذشته بدترین وضعیت 
را در توزیــع محصولات پتروشــیمی 
داشــتیم، به گونه ای که در توزیع این 
محصولات رانت وجود داشــت و سبب 
نارضایتی واحدهای تولیدی شد، البته با 
اتخاذ سیاست های مناسب بر مشکات 
فائق آمدیــم تا محصولات به شــیوه 
مناسبی به واحدهای تولیدی برسد. وی 
به اتخاذ راهبردهای مناسب برای حل 
مشکلات واحدهای تولیدی در قرارگاه 
رونق تولید اشاره کرد و افزود: کل تولید 
داخل کشور دو برابر مصرف است، پس 
عملا چیزی به عنوان کمبود کالا نباید 
داشته باشیم و تنها سه گرید خاص را یا 
کم داریم یا ندارم که اگر لازم شد، آنها را 

وارد می کنیم.
رحمانــی در ادامه خطاب بــه فعالان 
اقتصادی، گفت: نه خــود را عقل کل 
می  دانیم و نه به خود حق می دهیم که 
بدون کار کارشناسی و مشورت تصمیم 
گیری کنیــم، بنابراین در مشــورت با 
تشــکل های صنفی بــرای واحدهای 
تولیدی تصمیم گیری مــی کنیم؛ اما 
انتظار می رود تمام دســت اندرکاران 
این تصمیمات دفاع کنند. وی همچنین 
بــا بیان اینکــه در خصــوص موضوع 
اختیارات مدیران بانک ها، موضوع را به 
جلسه سران قوا بردیم و قوه قضاییه از آن 
حمایت کرد، گفت: بخشنامه اخیر قوه 
قضاییه درباره "نحوه احضار اشــخاص 
حقوقی" به همین منظور صادر شــده 
اســت. وی تصریح کرد: تعطیل نشدن 
یک واحد تولیدی برای کشور از اهمیتی 
بالا برخوردار است. حتی بانک ها نباید 
اجازه دهند کــه یک واحــد تولیدی 
به تعطیلی برســد. به گفته رحمانی، 
تشکیل ستاد تسهیل رفع موانع تولید در 
استان ها فرصتی برای مقابله با جنگ 
اقتصادی اســت. مصوبات تشکیل این 
ستاد در اســتان ها به معنی مصوبات 
ستاد ملی است. وی با بیان اینکه کمتر 
از ۵۰ درصد مصوبات ستاد تسهیل در 
استان ها اجرایی شده است، خاطرنشان 
کرد: انتظار داریم میزان عملیات اجرایی 
این مصوبات بــه بیــش از ۹۰ درصد 

افزایش یابد.

راه اندازی کریدور بین المللی افغانستان-ایران-ترکیهمترو بهارستان وارد مرحله روسازی شد
رویدادنامه

  گزارش

2 هزار واحد تولیدی
430 میلیارد تومان می خواهند

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

» اصفهان در هفته ای که گذشت« مثل خیلی از هفته های قبل درگیر 
و دار اخبار جورواجوری درباره چهارباغ بود! گویا قرار نیست خبرهای 
نگران کننده درباره گذر چهارباغ، پیاده راه سازی اش، حذف و نصب 
المان ها و الحاقات جدید به بدنه و پیرامونش و به طور کلی هر اتفاقی 
که مرتبط به آن است دست از سر اصفهان و مردمش بردارد. جالب 
اینجاست که در میان این همه رویداد در حوزه های مختلف اقتصادی و 
سیاسی که هر کدامشان برای مشغول کردن فکر مردم کافی اند و می 
توانند دغدغه مندی مردم را تا حد زیادی نسبت به مسائلی به جز اینها 
کاهش دهند، اما همچنان گوش و چشم مردم بر هر اتفاقی در حوزه 
مسائل شهری که تهدیدکننده حیات و ماندگاری تاریخ این شهر باشد 
گشوده است و به هر وسیله ای که بتوانند)حتی اگر شده انتشار متنی 
کوچک در صفحه مجازی شان( اعتراضات را نسبت به بعضی از مسائل 

شهر بیان می کنند.

چهارباغ بدون صندلی های چوبی 
تصور کردنی نیست!

یکی از تازه ترین رویدادهای مربوط به چهارباغ اما ایده حذف صندلی های دایره 
وار چوبی از وسط آن است که ده ها سال است چشممان به دیدنشان عادت 
کرده و بخش مهمی از خاطرات جمعی مان از این گذر حیاتی شهر شده اند. 
صندلی هایی که بدون تردید تا به حال روی آنها نشسته به چهارباغ پرخاطره و 
پرازدحام چشم دوخته و بستنی، فالوده و یا ساندویچ خورده اید. بی آنکه بدانید 

پشت سرتان چه کسی روی صندلی نشسته است.
خبر بد اینکه مجریان گذر فرهنگی چهارباغ قصد کرده اند این صندلی ها را 
برداشته و به جایشان برایمان صندلی های سنگی بگذارند تا حال و هوای عصر 
صفوی را زنده کرده و به بازسازی آن دوره تاریخی بپردازند! غافل از اینکه با 
این کار بخش مهمی از تاریخ اذهان همه مردم این شهر را پاک کرده و دوره 
ای را پیش چشم آنها بازسازی می کنند که هیچ تصوری از آن در ذهن هیچ 
یک از ما نیست... این خبر سر و صدای زیادی در فضای مجازی به پا کرده و 
اصفهان دوستان زیادی را به مخالفت با اجرای این طرح واداشته است. . . امید 
آنکه صدای این اعتراض ها به گوش کسانی که باید برسد و از اجرای این ایده 
ناجور که هیچ کمکی به بهتر شدن وضعیت چهارباغ و نجاتش از رکود موجود 

نخواهد کرد، منصرف شوند!
خبر دیگر درباره چهارباغ هم اینکه مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان در رابطه با وضعیت چنارهای ۲۰ساله ای که اسفند ماه به 
چهارباغ منقل شدند، اظهار کرده که همه درختان چهارباغ به دلایلی از محور 
اصلی خودشان خارج و قطع شده بودند؛ درختان ۲ یا ۳ ساله را جایگزین آن ها 
کرده بودیم، اما با بررسی های انجام شده برای برگرداندن چهارباغ به هویت قبلی 
، به این نتیجه رسیدیم که می توان درختان با سن بالاتری در این خیابان کاشت. 
به گفته او، ۴۴ راس درخت ۲۰ ساله از خزانه واقع در خیابان مشتاق به چهارباغ 
منتقل شده که تا کنون ۲ تا ۳ راس از آن ها دچار مشکل شده اند، اما بقیه در 

سلامت کامل به سر می برند. 

رونمایی از میز ملی 
توسعه صادرات نساجی کشور 

درحالیکه مدتهاست صدای گلایه فعالان صنعت نساجی اصفهان در خصوص 
افزایش بی رویه قیمت مواد اولیه، کاهش آمار تولید و افزایش مشکلات حوزه 
تولید بلند شده، میز ملی توسعه صادرات نساجی کشور با حضور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در اصفهان رونمایی شد که به اعتقاد کارشناسان این راهبرد می 
تواند راهگشای پیشرفت این صنعت مهم در کشور و استان اصفهان باشد و بیش 

از پیش چشم انداز روشنی را رقم بزند.
در این نشست که مشروح گزارش آن در رسانه های اصفهان منتشر شده، رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان گفته که در کل کشور ۸۷ میز 
توسعه صادرات کالایی داریم که از این تعداد ۱۰ میز متعلق به استان اصفهان و 

۱۰ میز متعلق به استان تهران است. 
ایرج موفق با بیان اینکه تعداد واحدهای نساجی کل کشور هشت و ۱۵۰ واحد 
بوده که ۱۵ درصد کل سرمایه گذاری را به خود اختصاص داده است، اعلام 
کرده که از کل واحدهای صنعتی استان حدود ۲ هزار و ۲۱۲ واحد مربوط به 
صنعت نساجی است که ۲۵ درصد واحدهای استان را شامل می شود. از این رو 
یک چهارم واحدهای تولیدی منطقه مربوط به بخش نساجی است. او همچنین 
تاکید کرده که در میز ملی توسعه صادرات نساجی کشوری پیگیر همکاری  
رایزن های بازرگانی در کشورهای هدف، حل مشکلات نساجی، پیگیر مسائل 
مربوط به پتروشیمی، پیگیر مسائل تولید پنبه و ورود موقت و نقل و انتفال پولی 
هستیم و مسائل مربوط به تعرفه ها و جلوگیری از تبعیض در کشورها از مسائل 

مورد پیگیری در این میز ملی است.

پایانه بار هوایی فرودگاه اصفهان به بهره برداری رسید
خبر دیگر هم اینکه پایانه های بارهوایی)کارگو ترمینال( فرودگاه بین المللی 
شهید بهشتی اصفهان با حضور وزرای راه و شهرسازی و صنعت، معدن و تجارت 
در زمینی به مساحت بیش از ۲ هزار متر مربع و با اعتبار بیش از یک میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان توسط اتحادیه تولید و صادرکنندگان میوه استان اصفهان 
در فرودگاه بین المللی شهید بهشتی به بهره برداری رسید. ظرفیت صادرات کالا 
و بار از این پایانه به گفته مسوولان امر در طول هفته  ۷۰ تنُ تخمین زده شده 
است. قرارداد ساخت و تجهیز پایانه بار هوایی این فرودگاه ۲۸ تیر سال ۹۵ بین 

اتاق بازرگانی اصفهان و پیمانکار منعقد شد.

چهارباغ 
همچنان در صدر اخبار

بالاخره طلسم کارگو ترمینال اصفهان، در 
سال رونق تولید، شکسته شد و با رایزنی 
های بسیار سرانجام در واپسین روزهای 
تابستان ۹۸ با حضور وزیر راه و شهرسازی 
فرودگاه  در  پروژه  این  صنعت  وزیر  و 
اگرچه  رسید.  برداری  بهره  به  اصفهان 
رضا رحمانی وزیر صنعت در این مراسم 
از اینکه اصفهان به عنوان قطب صنعت 
کشور کارگوترمینال نداشته اظهار تعجب 
کرد؛ اما گفت که »در پروژه کارگو ترمینال 
فرودگاه بین المللی شهید بهشتی اصفهان، 
وزارت راه و شهرسازی، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و استانداری اصفهان با 
همکاری یکدیگر این طرح را به سرانجام 
رساندند و این پروژه می تواند در صادرات 

غیرنفتی کشور مؤثر واقع شود.« 

کارگوترمینال اصفهان 
مجهزتر از سایر استانها

کارگوترمینال اصفهان که گفته می شود 
مجهزتر از کارگو سایر استان هاست، در 
زمینی به مساحت بیش از ۲ هزار مترمربع 
از سوی اتحادیه تولید و صادرکنندگان 
اصفهان  استان  کشاورزی  محصولات 
بهشتی  شهید  بین المللی  فرودگاه  در 
صادرات  ظرفیت  است.  شده  ساخته 
کالا و بار از این پایانه به گفته مسئولان 
امر در طول هفته ۷۰ تن تخمین زده 
می شود. با توجه به اینکه اصفهان اکنون 
ظرفیت خوبی در زمینه تولید و صادرات 
محصولات گلخانه ای و فرش دارد وجود 
تولیدات،  در  بسیاری  کمک  پایانه  این 
دارد.  استان  اقتصادی  رونق  و  صادرات 
گفته می شود حدود ۹۰ درصد زیرساخت 
کارگروترمینال اصفهان از سوی اتحادیه 
کشاورزی،  محصولات  صادرکنندگان 
بخش خصوصی و اتاق بازرگانی اصفهان 

مهیا شده است.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید کنندگان 

کشاورزی  محصولات  صادرکنندگان  و 
استان اصفهان در خصوص بهره برداری 
کارگو اصفهان بعد از بیش از ده سال به 
"نوسان" می گوید: خوشبختانه امروز 
اصفهان  ترمینال  کارگاه  اصلی  ساختار 
ایجاد شد، اما این زیرساخت به زنجیره 
تامین نیاز دارد که کالا را از محل تولید به 
بازار هدف و یا از آن بازارها به ایران برساند 
و در این فضا بخش خصوصی می تواند 
کالاهای با مزیت رقابتی را برای صادرات 

شناسایی کند.
وحید دزفولی البته تاکید می کند: اکنون 
پرشین کارگو به عنوان قوی ترین شرکت 
ایران در زمینه حمل و نقل کارگو که 
در تهران و مشهد فعالیت دارد، مجری 
کارگو اصفهان شده است و امروز ساختار 
کارگو اصفهان از استاندارد لازم همچون 
گرم،  انبار  درجه،  صفر  زیر  سردخانه 
دسترسی به باند فرودگاه، سیستم اداری 

مناسب و ... برخوردار است.
وی در توضیح اینکه مبادا سرنوشت کارگو 
به اوایل دهه ۹۰ بازگردد، می گوید: در آن 
زمان با حضور مسئولان وقت و در حالیکه 
هنوز ساختارها و ارتباطات کارگو اصفهان 
آماده نبود، این پروژه به صورت صوری 
افتتاح شد، اما امروز از لحاظ زیرساخت 
مشکل نداریم، تنها ایراد در بحث رونق 

صادرات است.

اصفهان ظرفیت 
خوبی دارد

وی توضیح می دهد: البته اصفهان در 
بخش کشاورزی به واسطه کشت گلخانه 
ای، ظرفیت خوبی برای صادرات از طریق 
با این طرح  کارگو را دارد، اما همزمان 
نیازمند یک پایانه صادراتی در استان  و 
پایانه گل و گیاه با استانداردهای بین المللی 
و همچنین شرکت های توسعه صادرات 
اندازی  با راه  البته  بازاریابی است.  برای 
با  کارگو اصفهان قرار است زیرساختی 
و  واردکنندگان  برای  هزینه  کمترین 

صادرکنندگان اصفهانی مهیا شود.
کالاهای  خصوص  در  صادرکننده  این 
کارگو  طریق  از  صادراتی  مزیت  دارای 

اصفهان، می گوید: امروز بازار روسیه و به 
خصوص بازار لاکچری آن می تواند برای 
صادرات محصولات کشاورزی اصفهان از 
طریق کارگو ترمینال مناسب باشد، البته 
به غیر از محصولات کشاورزی و کالاهای 
قطعاتی  و  محصولات  برخی  فسادپذیر، 
که نیازمند صادرات با سرعت بالا دارند از 

طریق کارگو جابجا می شوند. 
وی البته معتقد است: اگرچه امروز ایرلاین 
های پروازی برای کارگو در اصفهان کامل 
نیست اما اگر از ظرفیت ایرلاین های موجود 
اصفهان استفاده کنیم، می توان از طریق 
آسیانه  آسیا،  به کشورهای شرق  کارگو 
میانه و ... همچنین غرب آسیا و برخی 

کشورهای همجوار صادرات داشته باشیم.
دزفولی اما تاکید می کند: در بحث کارگو 
به خصوص در بخش کشاورزی محصولات 
و  مشخص  استاندارد  از  باید  صادراتی 
همچنین بسته بندی مناسبی برخوردار 
باشند و در این فضا باید  نسبت به ایجاد 
پایانه ها و ترمینال های صادراتی به عنوان 
های  شرکت  و  تولیدکننده  بین  واسط 
خریدار ارتباط برقرار کنیم و تولیدکنندگان 
با  محصولی  باید  کشاورزی  محصولات 
استاندارد مشخص در میزان مصرف کود 
و سم تولید و با بسته بندی مناسب صادر 

کنند.

زیرساخت ها 
آماده بود

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 
اصفهان نیز در خصوص بهره برداری از 
کارگو اصفهان بعد از یک دهه، می گوید: 
زیرساخت های کارگوترمینال اصفهان از 
چند سال پیش آماده بود، اما صحبت اصلی 
مشکلات مدیریتی است و در این سال ها 
کارگو اصفهان درگیر این مسائل بود، اما 
سرانجام پایانه بار اصفهان با حمایت اتاق 

بازرگانی و بخش خصوصی افتتاح شد.
به گفته محمد صادقی، در سال ۸۵ بعد 
از قرارداد ایجاد کارگو در اصفهان قرار بود 
ساخت آن در مدت دو سال انجام شود و 
صادرکنندگان  ۱۲ سال اجازه بهره برداری 
از آن را داشته باشند و بعد از این مدت بهره 

برداری از آن به فرودگاه بازگردد؛ اما امروز 
این طرح بعد از یک دهه به بهره برداری 
رسیده که در عمل این توافق به نوعی 
غیرعملی است. البته روز شنبه در جریان 
بازدید دو وزیر از وزیر صنعت و راه خواسته 
شدکه این قرارداد نه از سال ۸۵ بلکه از  
زمان افتتاح رسمی کارگو اجرایی شود که 
خوشبختانه به صورت شفاهی موافقت و 

دستور رسمی آن را داده شد.
استان  کشاورز  خانه  رئیس  اعتقاد  به 
اصفهان، برای بهره برداری اصولی و واقعی 
از کارگو اصفهان مسئولان باید همقدم 
شوند تا مشکلات صادرات برداشته شود 

و از سوی دیگر کشاورزی استان به گونه 
صنعتی و اصولی توسعه یابد. وی با تاکید 
بر ضرورت طرح آزمایش استانی و کشور 
برای تولید محصولات کشاورزی، تصریح 
می کند: امروز باید محصولات کشاورزی 
براساس نیازسنجی بازار تولید شود این 
کار از وظایف جهاد کشاورزی است که 
متاسفانه این مجموعه در این خصوص به 

وظایف خود عمل نکرده است.
وی تاکید می کند: در حال حاضر اصفهان 
آماده  با  اما  ندارد،  صنعتی  کشاورزی 
شدن زیرساخت ها، تولیدات کشاورزی 
و  تبدیلی  صنایع  توسعه  و  استاندارد 
سورتینگ محصولات کشاورزی می توان 
از طریق کارگو اصفهان به صادرات خوبی 

دست یابیم. 
چه  ندارد  تفاوتی  گوید:  می  صادقی 
اما  شود،  می  صادر  کارگو  از  محصولی 
باید  شده  صادر  کشاورزی  محصولات 
براساس نیاز کشورهای هدف، تولید و در 
نهایت صادر شوند. نگرانی امروز ما در زمان 
بهره برداری است که شاید از صادرات این 
پایانه بار و صادرکنندگان آن حمایت لازم 

صورت نگیرد.
اگرچه برای کارگو ترمینال اصفهان از سال 
ها پیش تاکنون ۱.۹ میلیارد تومان هزینه 
شده است و به گفته مسئولان و متولیان اگر 
امروز بخواهند برای این طرح هزینه کنند 
رقمی معادل ۱۰ میلیارد تومان خواهد 
بود بنابراین به نظر می رسد امروز از این 
زیرساخت بالقوه باید نهایت استفاده را در 
جهت افزایش و توسعه صادرات استان برد 
به همین منظور ضرورت دارد کشاورزی 
صنعتی و نه سنتی در اصفهان پیاده و 
توسعه یابد و از سوی دیگر مسئولان شرایط 

صادرات از مسیر کارگو را تسهیل کنند. 

با حضور وزیر راه و شهرسازی و وزیر صنعت، پایانه بار هوایی اصفهان به بهره برداری رسید؛

رونمایی در غیاب زنجیره تامین 
دزفولی: کارگو ترمینال اصفهان برای بهره برداری به زنجیره تامین نیاز دارد

کارگوترمینــال در امتــداد پــروژه هــای ناتمــام اواخــر ســال ۸5 بــود و ســاخت آن در فــرودگاه شهیدبهشــتی 
گزارش

گروه   شهری
اصفهــان آغــاز شــد. طرحــی کــه قــرار بــود دو ســاله تمــام شــود امــا بــه دلایلی ســاخت آن حدود ســه ســال 
و نیــم بــه طــول انجامیــد. بــا وجــودی کــه از ســال ۸۸ فضــای بهــره بــرداری از ایــن طــرح فراهــم و یــک بــار 
بــه بهــره بــرداری رســید امــا از آن زمــان تــا بــه امــروز بــه دلایــل متعــدد و عــدم هماهنگــی بیــن عوامــل 
اجرایــی خصوصــی و فقــدان یــک چارتــر هوایــی منظــم، ایــن طــرح بــه سرنوشــت ســایر طــرح هــای مهــم 
اســتان دچــار شــده اســت. گفتــه مــی شــود، ایــن پــروژه بــرای اولیــن بــار در قالــب یک طــرح خصوصــی در 
کشــور ایجــاد و بــرای آن حــدود ۱.6 میلیــارد تومــان هزینــه شــد کــه 5۰ درصــد آن را اســتانداری و 5۰ درصــد 
دیگــر را اتــاق بازرگانــی، ســازمان توســعه تجــارت و اتحادیــه تولیدکننــدگان و صادرکننــدگان محصــولات کشــاورزی هزینــه 
کردنــد. هرچنــد اصفهــان پیشــتاز راه انــدازی ایــن پایانــه بــاری در کشــور بــود، امــا مشــابه ایــن طــرح، زودتــر از اصفهــان، در 

تهران، مشهد، قشم، یزد و بندرعباس به بهره برداری رسید.

دزفولی: زیرســاخت کارگو ترمینال اصفهان به 
زنجیره تامین نیاز دارد تا کالا را از محل تولید به 

بازار هدف و یا از آن بازارها به ایران برساند

صادقی: نگرانی امروز ما در زمان بهره برداری است 
که شاید از صادرات این پایانه بار و صادرکنندگان 

آن حمایت لازم صورت نگیرد
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 نوسان: رئیس شورای اسلامی شهر 
سفره  از  داریم  سعی  گفت:  اصفهان 
جهت  در  دنیا  گردشگری  گسترده 
درآمدزایی به اندازه خود سهیم باشیم 
و هر فردی در این بخش سرمایه گذاری 
قرار  کند، مورد حمایت شورای شهر 

خواهد گرفت.
در  به  اشاره  با  نصراصفهانی،  علیرضا 
یکی  گردشگری،  روز  بودن  پیش 
بحث  را  شهر  شورای  دغدغه های  از 
در  کرد:  اظهار  و  دانست  گردشگری 
این  اهمیت  به  جلسات  و  نطق ها 
موصوع پرداخته شده و طرح اصفهان 
شهرداری  حمایت  و  همت  با   ۲۰۲۰
کار  دستور  در  شهرداری  رونق  برای 
افزود: در سال  است. وی  قرار گرفته 
۲۰۱۶ در سراسر جهان هزار و ۳۴۰ 
بود  گردشگری  درآمد  دلار  میلیارد 
نفر  میلیون   ۳۰۰ و  میلیارد  یک  و 
گردشگر در کشورها جابه جا شدند با 
این حال سهم کشور ما چهار میلیون 
که  بوده  گردشگر  نفر  هزار   ۳۰۰ و 
درآمد حاصل از آن سه میلیارد و ۷۳۰ 
میلیون دلار است که به نسبت جهان 

رقم ناچیزی است.
در  اینکه  بر  تاکید  با  نصراصفهانی 
باید  این صنعت پاک  راستای توسعه 
همت بیشتری داشته و از این سنت 
دنیا به اندازه خود سهیم باشیم، افزود: 
هر فردی در بخش گردشگری اصفهان 
حمایت  مورد  کند،  سرمایه گذاری 

شورای شهر قرار خواهد گرفت.
اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
با اشاره به اینکه با آغاز سال تحصیلی 
باحضور  شهرها  سرزندگی  شاهد 
دانش آموزان خواهیم بود، خاطرنشان 
کرد: تعلیم و تربیت، خانواده و وجود 
الگوهای مناسب، سه رکن یک تمدن 
هستند که اگر دشمنان به آن هجوم 
آورند از پای درمی آید برای همین است 
که شاهد هستیم این سه محور مکرر 
مورد تاخت و تاز قرار می گیرد بنابراین 
باید تلاش کنیم در حد توان خود از این 
سه محور حفاظت کنیم. وی با اشاره به 
اینکه ۳۲۰ هزار دانش آموز در دوره های 
ابتدائی اول و دوم و متوسطه اول و دوم 
در اصفهان مشغول به تحصیل خواهند 
شد، تصریح کرد: آموزش و پرورش در 
طول تابستان برای سازماندهی مدارس 

زحمت زیادی را متحمل شدند.
نصراصفهانی با تاکید بر اینکه هزینه ها 
در این زمینه، هزینه فایده است و سود 
از دست رفته تلقی نمی شود، ادامه داد: 
و  کرده  توجه  معلمان  به  باید  مردم 
فرهنگیان نیز از جایگاه خوبی برخوردار 
شوند و خود منزلت بخشی رسالت های 

خود را به نحو مطلوب انجام دهند. 
نصراصفهانی با بیان اینکه در اصفهان 
آن  به  که  داریم  را  ارزشمندی  آثار 
اصفهان  شده  باعث  و  کرده  افتخار 
جهان  در  انگشتری  نگین  همانند 
کرد:  تصریح  باشد،  داشته  درخشش 
خوبی  اقدامات  گذشته  سال های  در 
برای حفاظت آثار تاریخی انجام شده 
اما با توجه به وظیفه سنگینی که داریم 
لازم است با ساز و کار مشخصی یک 
در  تاریخی  آثار  مختص  شهرداری 

شهرداری اصفهان تشکیل شود. 
را  شهرداری  چنین  وظیفه  وی 
و  معرفی  تاریخی  آثار  بررسی  فقط 
وظایف  میان  در  کرد:  خاطرنشان 
قرار  غفلت  مورد  امر  این  شهرداری 
اصفهان در  می گیرد و لازم است در 
حفظ  برای  که  عظیمی  مبالغ  کنار 
ویژه ای  کار  می شود  تاریخی  میراث 

برای حجم این آثار انجام دهیم.

رئیس کمیســیون حمل ونقل و فناوری شــورای شــهر گفت: جابجایی پایانــه کاوه به 
منطقه ای مناســب می تواند اقدامــی موثر در راســتای کاهش بــار ترافیکی منطقه و 
بهبود شــرایط ســلامت هوا باشــد. امیراحمد زندآور، با بیان اینکه پایانه مســافربری 
کاوه در زمان افتتــاح، به نوعی بیرون از بافت شــهر اصفهــان قرار داشــت، اظهار کرد: 
توســعه فضاهای مســکونی و تجاری در شــمال شــهر اصفهان از زمــان افتتاح باعث 
شــده تا اکنون این پایانــه در یکــی از پرتراکم ترین نقاط جمعیتی شــهر قــرار گیرد.

مدیرعامل ســازمان پارک ها و فضای ســبز شــهرداری اصفهان گفت: کلینیک گیاه 
پزشکی این سازمان با هدف شناســایی آفات و بیماری های موجود در گیاهان و درمان 
آنها در بوستان ملت راه اندازی شده است.فروغ مرتضایی نژاد اظهار کرد: با توجه به اینکه 
شهروندان مراجعات متعددی برای دریافت مشــاوره درباره آفات و بیماری های گیاهی 
به ویژه در زمینه گیاهان خانگی به کلینیک تخصصی گیاه پزشــکی دارند، این مرکز با 
خدماتی که به صورت تخصصی و رایگان ارایه می کند پاسخگوی نیازهای شهروندان است.

راه اندازی کلینیک گیاه پزشکی سازمان پارک ها جابجایی پایانه کاوه در برنامه عملیاتی اصفهان 1400 

گزارش

گزارش

حمایت از سرمایه گذاران 
گردشگری

فعالیت بزرگترین نیروگاه خورشیدی در سالن اجلاس؛

از  درصد   ۴۸ گفت:  اصفهان  شهردار 
درآمدهای بودجه چهار هزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومانی سال ۹۸ شهرداری اصفهان تا ۲۸ 
اله  قدرت  است.  شده  جذب  شهریورماه 
نوروزی در جلسه شورای هماهنگی ستاد 
و مناطق شهرداری اصفهان، تصریح کرد: 
مجموع  شهریورماه  تا ۲۸  گذشته  سال 
درآمد جذب شده شهرداری ۳۸ درصد بود 
اما امسال در ۲۸ شهریور ۴۸ درصد درآمدها 
جذب شده و از بودجه چهار هزار و ۱۰۰ 
میلیارد تومانی نزدیک به دو هزار میلیارد 
تومان آن جذب شده است. وی با تأکید بر 
اینکه برخی مناطق باید برای تحقق بودجه 
تلاش بیشتری کنند، افزود: ارزیابی ها تغییر 
کرده و دیگر روش های دوره های گذشته 
مورد قبول ما نیست. شهرداران مناطق باید 
بازدیدهای مرتب از سطح محلات داشته 

باشند و گزارش های مکتوب ارائه دهند. 
وی خطاب به شهرداران مناطق ۱۵ گانه 
اصفهان گفت: نحوه برخورد شهرداران با 
ارباب رجوع باید صحیح و مناسب باشد و 
کمبودها و فشارها نباید مانعی برای برخورد 
خوب با مردم شود. وی در ادامه اظهار کرد: 

استفاده از انرژی خورشیدی باید از حالت 
ایده و نظر به یک رفتار همگانی تبدیل شود. 
برای تحقق این موضوع باید از خودمان 
شروع کنیم، شهرداران مناطق باید به یک 
باور درست در این زمینه برسند و آن را به 
کل جامعه تعمیم دهند. وی با بیان اینکه 
ارزیابی آیندگان بر اساس عملکرد ما در 
شود،  می  سنجیده  پایدار  توسعه  حوزه 
گفت: مدیران مناطق باید برای جلوگیری 
از متضرر شدن مردم در آینده، استفاده از 
انرژی خورشیدی را فرهنگ سازی کنند و 
شورا و شهرداری هم در این زمینه نظارت 

خواهد کرد.    

ابلاغ دستورالعمل 
نصب آبگرمکن خورشیدی 

شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
گفت:  جلسه  این  در  نیز  اصفهان 
دستورالعمل نصب آبگرمکن خورشیدی 
به  در ساختمان های گروه »ج« و »د« 
مناطق ۱۵ گانه شهر اصفهان ابلاغ شده 
است)ساختمان های گروه ج، ۶ تا ۱۰ طبقه 
و با زیربنای حداکثر ۵۰۰۰ متر و ساختمان 
های گروه د، بیش از ۱۰ طبقه و با متراژ 

بیش از ۵۰۰۰ متر هستند(.
سید احمد حسینی نیا در جلسه شورای 
هماهنگی ستاد و مناطق شهرداری اصفهان، 
براساس سیاست فرهنگی و  اظهار کرد: 
تشویقی شورای شهر اصفهان در راستای 

استفاده از انرژی های پاک، مباحث مربوط 
به مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان از 
سوی سازمان نظام مهندسی ساختمان، 
مرکز پژوهش های شورای شهر اصفهان و 
معاونت شهرسازی و معماری شهرداری 
اصفهان در دستور کار قرار گرفت. وی با 
انرژی  از  استفاده  مصوبه  اینکه  به  اشاره 
خورشیدی از مرداد ماه به همه مناطق ۱۵ 
گانه شهرداری اصفهان ابلاغ و پیوست ها نیز 
در آن لحاظ شده است، تصریح کرد: کاربری 
عمومی، تجاری و مسکونی ساختمان های 
گروه های »ج« و »د« در مناطق باید با الزام 
به استفاده از آبگرمکن خورشیدی پروانه 
ساختمانی دریافت کنند. معاون شهرسازی 
در  گفت:  اصفهان  شهرداری  معماری  و 
این  بهداشتی  با کاربری  ساختمان های 
اقدام اجباری نیست و در گروه های »الف« و 
»ب« نیز نصب آبگرمکن خورشیدی توصیه 

ای است.  

نصب تاسیسات خورشیدی 
در ساختمان های شهرداری 

در ادامه ایرج مظفر، معاون عمران شهری 
این  بهتر است  افزود:  اصفهان  شهرداری 
شهرداری  های  ساختمان  به  موضوع 
هم ابلاغ شود تا در ساختمان هایی که 
این  نیز  دارد  ساخت  حال  در  شهرداری 
موضوع رعایت شود. وی تصریح کرد: پنل 
های خورشیدی دارای ارتفاع حدود سه متر 

است و با توجه به نصب آن در پشت بام ها 
باید این موضوع از نظر ضوابط شهرسازی 
نیز مورد بررسی قرار گیرد. وی افزود: یکی 
دیگر از راه های صرفه جویی در انرژی عایق 
بندی دیوارها و عدم استفاده از شیشه در 
نماهای ساختمان های شهر و نیز شهرداری 
است که باید در زمان ساخت مورد توجه 

باشد.

استفاده از انرژی خورشیدی 
مدنظر شهرداران مناطق 

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی 
شهر اصفهان نیز در این جلسه گفت: توسعه 
استفاده از انرژی خورشیدی در صدور پروانه 
های ساختمانی مدنظر شهرداران مناطق 

باشد.
کوروش خسروی با اشاره به اینکه اصفهانی 
ها در سال ۹۵ براساس بررسی های مرکز 
پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان، 
حدود ۵۳۰ میلیارد تومان هزینه برای برق 
داده اند، اظهار کرد: هزینه انرژی در حوزه 
گاز نیز در همان سال ۳۸۶ میلیارد تومان 
بوده است. در حالیکه شهر اصفهان از نعمت 
خدادادی انرژی خورشیدی بهره مند است 
اما این هزینه های سنگین از جیب مردم می 
رود. وی ادامه داد: با جایگزینی هر آبگرمکن 
خورشیدی به جای آبگرمکن های گازی، 
میزان صرفه جویی در نشر کربن، معادل 

کاشت ۶۲ درخت است.  
شهر  شورای  های  پژوهش  مرکز  رئیس 
محیط  تاثیرات  دلیل  به  افزود:  اصفهان 
فسیلی،  های  انرژی  از  استفاده  زیستی 
هزینه انرژی و نیز تأثیر دمپ های گرما بر 
روی اتمسفر اصفهان، توسعه استفاده از 
انرژی خورشیدی در شهر امری ضروری 

است. 
وی با بیان اینکه به دلیل پرداخت یارانه به 
بخش انرژی در کشور ما، فرهنگ سازی 

این مسئله برای مردم بسیار سخت است، 
اظهار کرد: به همین منظور در این زمینه 
به چند راهکار رسیدیم که ترویج فرهنگی 
و الزام استفاده از تأسیسات خورشیدی در 
ساختمان های گروه »ج« و »د« از جمله راه 

های اجرا شده بوده است.
خسروی تصریح کرد: شهرداران مناطق باید 
در صدور پروانه های ساختمانی استفاده از 
انرژی خورشیدی در ساختمان ها را مدنظر 
قرار دهند. وی بیان کرد: قطعا بهره برداری 
از ساختمان هایی که در حال حاضر با الزام 
و توصیه نصب تجهیزات خورشیدی پروانه 
دریافت می کنند، به طول خواهد انجامید 
و نتایج آن در سال های آینده متوجه شهر 

می شود.

دستورالعمل نصب آبگرمکن خورشیدی در ساختمان های گروه »ج« و »د« ابلاغ شد؛

"شهر خورشیدی" دستورالعمل شد
شورا  و  شهرداری بر عملکرد مدیران مناطق در استفاده از انرژی خورشیدی نظارت می کنند

citizen

 نوسان: عضــو شــورای اســلامی شهر 
اصفهان گفت: براســاس مطالعات اصفهان 
یکی از پنج شهر برتر کشــور در حوزه شهر 
هوشمند به لحاظ زیرساخت های ایجاد شده 

و پروژه های در دست انجام است.
اصغر برشــان، اظهار کرد: مفهومی که در 
سال های اخیر در حوزه مدیریت شهری در 
دنیا وارد شده و در کشور ما نیز بسیار مورد 
استفاده قرار گرفته و از آن صحبت می شود، 
شهر هوشمند اســت. وی شهر هوشمند را 
استفاده و باز استفاده از داده و اطلاعات برای 
ارائه سرویس های شــهری به شهروندان و 

مخاطبان براساس چرخه اطلاعات دانست 
و افزود: اصفهان به لحــاظ جنبه تاریخی و 
گردشگری، از دیرباز قدم های قابل توجهی 
را در حوزه شهر الکترونیک و زیرساخت های 
شهر هوشمند برداشته است و می تواند یکی 
از شهرهای پیشرو در حوزه شهر هوشمند 

در ایران و منطقه خاورمیانه باشد.
عضو شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح 
کرد: اگرچه قانون مدیریت واحد شــهری 
در کشــور ما وجود ندارد اما شــهرداری به 
لحاظ مسئولیت های مختلفی که در حوزه 
شــهر برعهده دارد، می تواند در تحقق شهر 

هوشمند اصفهان تأثیر مطلوبی داشته باشد. 
وی با تاکید بر اینکه مجموعه های مدیریت 
کلان شهری و استانی در کشور باید کمبود 
مدیریت واحد شهری را در این حوزه جبران 
کنند، اضافه کرد: وزارت کشور با هماهنگی 
دستگاه های مختلف، استانداری با تدوین 
اهداف اســتانی و تخصیــص بودجه لازم 
برای هوشمند کردن شــهرهای کوچکتر، 
شهرداری ها با تشکیل ســتاد بین بخشی 
به مدیریت شهردار و شــوراهای شهر نیز با 
نظارت بر برنامه ها و تصویب قوانین متناسب 
و کاملا بروز می توانند شــهر هوشــمند را 

تحقق بخشند.

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان مطرح کرد:

شهر هوشمند اصفهان محقق شود

 نوسان: مدیر بهینه سازی، تعمیرات و نگهداری تأسیسات 
گفت:  اصفهان  شهرداری  شهری  خدمات  معاونت  شهری 
شهرداری اصفهان به منظور مشارکت در تولید انرژی پاک 
در شهر اصفهان، زمین مورد نیاز برای راه اندازی نیروگاه 
خصوصی  بخش  گذاران  سرمایه  برای  را  خورشیدی  های 

تامین می کند.   

به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، امیرحسین 
ملک پور با اشاره به مصوبه شهر خورشیدی شورای شهر اصفهان و 
اقدامات شهرداری در این زمینه، اظهار کرد: بعد از برگزاری رویداد 
و  عملی  کارگروه  دو  )ع(  حسین  امام  میدان  در  خورشیدی  شهر 

تئوری برای پیگیری مصوبات در شهرداری اصفهان تشکیل شد. 
اقدامات آموزشی و  اینکه در کارگروه تئوری، مجموعه  با بیان  وی 
اجراست،  حال  در  اصفهان  شهر  فرهنگسرای   ۶ در  سازی  فرهنگ 
و  تجهیزات  زمینه  در  داخلی  های  شرکت  زمینه  این  در  گفت: 
به  آموزش  و  رسانی  اطلاع  به  اقدام  خورشیدی  های  آبگرمکن 

شهروندان کردند.  
مدیر بهینه سازی، تعمیرات و نگهداری تاسیسات شهری شهرداری 
برنامه های  نیز در کنار  اینکه در بخش عملی  به  با اشاره  اصفهان 
تابستان  در  که  اصفهان  شهرداری  اجتماعی   – فرهنگی  معاونت 
جاری برگزار شد، اقدام به برگزاری نمایشگاه های جنبی با حضور 
شرکت های فعال در حوزه انرژی خورشیدی کردیم، گفت: آخرین 

برنامه در این زمینه در باغ غدیر برگزار شد.
 استقبال مردم از این نمایشگاه ها بسیار خوب بود و به نظر می رسد، 
بازخورد برگزاری این نمایشگاه منجر به نصب و استفاده از آبگرمکن 
های خورشیدی از سوی شهروندان در واحدهای مسکونی و تجاری 

در آینده نزدیک شود. 

فروش انرژی مازاد نیروگاه 
سالن اجلاس سران 

ملک پور با اشاره به اینکه در ابلاغ جدید شهرداری ساختمان های 
تجهیزات  از  استفاده  به  ملزم  اصفهان  شهر  در  »د«  و  »ج«  گروه 
خورشیدی شده اند، اظهار کرد: البته این ساختمان ها دارای متراژ 
۵ هزار مترمربع به بالا است و در واقع انبوه سازان گروه هدف این 

مصوبه به شمار می روند. 
با توجه به اینکه حدود سه ماه بیشتر از ابلاغ این مصوبه نمی گذرد و 
هنوز اجرایی نشده است، آماری از ساختمان های ساخته شده با این 
روش وجود ندارد و شهرداری با روش های مختلف در حال فرهنگ 

سازی، آموزش و تشویق مردم است.   
وی بیان کرد: در حال حاضر ۲۳ نیروگاه خورشیدی در سطح شهر 
بزرگترین آن در سالن اجلاس سران شهر  اصفهان وجود دارد که 

نصب شده و توان تولید انرژی آن روزانه یکصد کیلووات است.
نیاز مصرفی است، به  بر  انرژی مازاد  این میزان  اینکه  به  با توجه   
برق  به  برق  شرکت  تجهیزات  طریق  از  شده،  وصل  توزیع  شبکه 

شهری تبدیل شده و مورد استفاده قرار می گیرد.   
مدیر بهینه سازی، تعمیرات و نگهداری تأسیسات شهری شهرداری 
اصفهان تصریح کرد: باغ گلها، شهرداری منطقه ۸ و ۴ نیز مجهز به 
تاسیسات خورشیدی است که توان تولید در منطقه ۸ روزانه حدود 
۱۲ کیلووات است که تمامی این میزان انرژی به مصرف می رسد اما 
در بخش هایی که اضافه تولید بار وجود داشته باشد، شهرداری اقدام 

به فروش انرژی می کند. 
کیلووات   ۳۰۰ حدود  روزانه  اکنون  هم  مجموع  در  کرد:  بیان  وی 
تولید  اصفهان  شهرداری  در  خورشیدی  تاسیسات  طریق  از  انرژی 

می شود. 

قطع یارانه دولتی 
تولیدکنندگان انرژی خورشیدی

ملک پور با اشاره به اینکه در سال های اخیر شرکت برق سوبسید 
به بخش تولید انرژی خورشیدی ارائه می داد اما اکنون این مزیت 
وجود ندارد، گفت: تولیدکنندگان انرژی خورشیدی با کیلووات بالا 
می توانستند برای احداث تاسیسات از یارانه بخش دولتی که شرکت 
برق تخصیص می داد استفاده کنند ولی در حال حاضر سوبسید به 

صفر رسیده است.
انرژی  از  استفاده  گسترش  برای  ما  راهکار  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بخش  گذار  سرمایه  به  زمین  ارائه  اصفهان  شهر  در  خورشیدی 
خصوصی از سوی شهرداری و تامین تجهیزات از سوی سرمایه گذار 
برای تولید و بهره برداری از این نوع انرژی است، افزود: در همین 
راستا هم اکنون پروژه نصب تجهیزات خورشیدی روی سوله های 
بخش  گذار  انتظار سرمایه  در  بار  تره  و  میادین  سازمان  به  متعلق 
خصوصی است که در صورت مشارکت می توان انرژی ۴۰۰ کیلوواتی 

تولید کرد.
مدیر بهینه سازی، تعمیرات و نگهداری تأسیسات شهری شهرداری 
اصفهان ادامه داد: البته در دیگر بخش ها مانند پارکینگ باغ گل ها 
و باغ رضوان نیز این ظرفیت وجود دارد و می توان با مشارکت بخش 

خصوصی اقدام به تولید انرژی پاک کرد.

تامین زمین نیروگاه های خورشیدی 
توسط شهرداری اصفهان

حســینی نیــا: کاربــری عمومی، تجــاری و 
مسکونی ســاختمان های گروه های »ج« و »د« 
در مناطق باید بــا الزام به اســتفاده از آبگرمکن 
خورشــیدی پروانه ســاختمانی دریافت کنند

کوروش خسروی: با جایگزینی هر آبگرمکن 
خورشیدی به جای آبگرمکن های گازی، میزان 
صرفه جویی در نشــر کربن، معادل کاشت 6۲ 

درخت است

شهردای اصفهان، توسعه استفاده از انرژی خوزشیدی را در دستور کار خود قرارداده است. برگزاری 
رویدادهایی مانند »شهر خورشیدی« برای تشویق شهروندان به استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، 
برنامه ریزی برای احداث بزرگترین سایت انرژی خورشیدی در سطح استان با سرمایه گذاری بخش خصوصی، و حالا 
ابلاغ دستورالعمل نصب آبگرمکن خورشیدی در ساختمان های گروه »ج« و »د« به مناطق ۱5 گانه شهر اصفهان از 
جمله این برنامه هاست. بدون تردید تامین برق به روش های کنونی و با انرژی های فسیلی و به صورت متمرکز نمی تواند 
چشم انداز روشنی برای شهرهای هوشمند باشد؛ لذا ضرورت تامین برق به صورت توزیع شده، پاک، ارزان و پایدار 
مشهود است. از طرفی دسترس پذیری بالای انرژی خورشیدی، فناورانه بودن پنل های خورشیدی و همچنین امکان 
هوشمندسازی پنل ها با تجهیز آن ها به تکنولوژی اینترنت اشیا )IoT( سبب می شود انرژی خورشیدی گزینه اصلی 

برای تامین انرژی های هوشمند باشد.

گزارش
گروه شهری
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رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه ارز اربعین با نرخ آزاد صرافی ها ارائه خواهد شد، 
درباره عدم دخالت بانک مرکزی در بازار آزاد خاطرنشان کرد: ارز مسافرتی، ارز بازار آزاد 

حساب می شود و این بانک ها هستند که در این زمینه نرخ گذاری می کنند.
عبدالناصر همتی ، درباره وضعیت ارائه ارز مسافرتی و عرضه این ارز با قیمتی بیشتر از ارز 
آزاد اظهار کرد: بانک مرکزی دخالتی در ارز بازار آزاد نمی کند و ارز مسافرتی نیز جزو ارز 

بازار حساب می شود.

بر اساس گزارش جدید رقابت پذیری سفر و گردشگری که توسط مجمع جهانی اقتصاد منتشر 
می شــود، ایران ارزان ترین مقصد گردشــگری در بین ۱۴۰ کشور جهان است. ســهم ایران از 
گردشگری خارجی، در حدود هفت میلیون و ۸۰۰ هزار نفر در ســال ۱۳۹۷ بوده است.سازمان 
جهانی گردشگری می گوید این هفتمین سالی است که در آن، رشد صادرات گردشگری بیشتر 
از رشد صادرات کالاهای تجاری بوده است. گردشگری خارجی از آنجایی اهمیت اقتصادی پیدا 
می کند که ارزش پرداخت های این گردشگران در سال ۲۰۱۷ این رقم به ۱۳۳۲ میلیارد دلار رسید.

آخرین آمار های بانک مرکزی که مربوط 
به خرداد ماه سال جاری می باشد نشان 
می دهد میزان نقدینگی در اقتصاد کشور 
به ۱۹۷۹.۹ هزار میلیارد تومان رسیده 
است و فاصله ای بسیار کمی تا مرز روانی 
و ثبت رکورد ۲۰۰۰ هزار میلیارد تومان 
رشد  که  می دهند  نشان  آمار ها  دارد. 

نقدینگی در خرداد ماه سال جاری در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۲۵.۱ 
ماه سال  اسفند  با  و در مقایسه  درصد 

گذشته ۵.۲ درصد بوده است. 
بررسی ها بیانگر آن است که در ابتدای 
دولت تدبیر و امید )شهریور ماه ۱۳۹۲( 
میزان نقدینگی حدود ۵۰۶.۶ هزار میلیارد 
تومان بوده است که مقایسه این عدد با 
میزان نقدینگی در خرداد ماه سال جاری 
بیانگر آن است که در دوره دولت تدبیر و 
برابر  نقدینگی حدود چهار  امید میزان 

شده است.
توجه  با  نقدینگی  از  حجم  این  وجود 
ظرفیت های  با  آن  نبودن  متناسب  به 
اقتصادی کشور موجب شده است تا نرخ 

تورم به بیش از ۴۲ درصد برسد. 
یکی از راهکار های جلوگیری از افزایش 
تولید  موتور  کردن  خاموش  تورم  نرخ 

نقدینگی در اقتصادی کشور است.

نظام بانکی 
موتور رشد نقدینگی

عضو هیأت علمی دانشگاه خوارزمی اضافه 
کرد: حجم نقدینگی در سال ۸۴ حدود ۶۸ 
هزار میلیارد تومان بود که این میزان در 
سال ۹۲ به حدود ۴۵۰ هزار میلیارد تومان 
رسید و هم اکنون به حدود ۲۰۰۰ هزار 
میلیارد تومان رسیده است. از حدود ۲۰۰۰ 
هزار میلیارد تومان نقدینگی، حدود ۱۵۰۰ 
هزار میلیارد تومان سپرده های مدت دار 
سیستم بانکی می باشد. اگر میانگین نرخ 
سود سیستم بانکی ۲۰ درصد در نظر گرفته 
شود، باید در پایان سال سیستم بانکی به 
میزان ۳۰۰ هزار میلیارد تومان سود توزیع 
کند که اولاً عدد بسیار بزرگی است و ثانیاً 

به حجم نقدینگی کنونی اضافه خواهد شد.
وحید شقاقی شهری ادامه داد: اگر با همین 
وضعیت رشد نقدینگی ادامه داشته باشد 
نسبت نقدینگی به تولید به عدد ۱۳۰ درصد 
در پایان سال جاری خواهد رسید که این 
موضوع باعث خواهد شد که نقدینگی به 
جای یک عامل مثبت به یک عامل مخرب 
ایجادکننده تورم تبدیل شود. این کارشناس 
مسائل اقتصادی گفت: یک زمانی دولت با 
کسری بودجه مواجه می شد و بانک مرکزی 
مجبور بود برای جبران این کسری بودجه 
دولت پول چاپ کند که این چاپ پول به 
رشد نقدینگی منجر می شد؛ بنابراین ریشه 
رشد نقدینگی یک زمانی استقراض از بانک 
مرکزی و عرضه پول پرقدرت از سوی بانک 
مرکزی بود. ولی از حدود ۱۵ سال پیش 
مسأله خلق نقدینگی از سوی بانک مرکزی 

حل و نظام بانکی عامل رشد نقدینگی شد و 
بانک ها عامل خلق نقدینگی شدند.

چگونه نظام بانکی 
عامل خلق نقدینگی است؟

پرسش  این  به  پاسخ  در  شقاقی شهری 
گفت: هم اکنون طرف دارایی بانک ها به 
دلیل عدم رعایت دستورالعمل های نظارتی، 
رانت و فساد، مطالبات معوق، کافی نبودن 
وثیقه های دریافتی و پرداخت تسهیلات 
به بنگاه های زیرمجموعه بین ۴۰ تا ۶۰ 
درصد منجمد و بلوکه شده است و عملًا 
کارآیی لازم را ندارد. وی افزود: بنابراین 
سود و درآمدی مناسب و کافی از سمت 
بانک ها  بدهی های  سمت  به  دارایی ها 
سپرده ای  همان  بانک ها  بدهی  نمی آید. 
قرار  بانک ها  است که سپرده گذاران در 
می دهند و انتظار دریافت سود را دارند و 
این پرداخت سود به سپرده سپرده گذاران 
موهومی است. به این دلیل موهومی است 
که بانک از سمت دارایی ها بنا به دلایلی 
که گفته شد سود و درآمد کافی کسب 
نمی کند که جواب سود سپرده گذاران را 
بدهد. بانک ها برای حل مشکل پرداخت 
سود های موهومی به سپرده سپرده گذاران، 
با افزایش نرخ سود های بانکی اقدام به جذب 
سپرده گذاران جدید می کنند و بخشی از 
سپرده های جدید جذب شده را به پرداخت 
قبلی  گذاران  سپرده  سپرده های  سود 

اختصاص می دهند.
خلاف  بر  این  داد:  ادامه  شهری  شقاقی 
بانکداری اسلامی  است و باعث خواهد شد 

یک جایی نظام بانکی ما فرو بریزد. بانکداری 
اسلامی می گوید که سپرده گذاران در سود 
و زیان بانک شریک شوند، اما بانک ها به 
رغم آن که زیان ده هستند، دارند به سپرده 
گذاران سود پرداخت می کنند. وی افزود: 
اگر مسئولین مربوطه نتوانند این وضعیت را 
کنترل کنند، باعث خواهد شد که همچنان 
موتور خلق نقدینگی روشن باشد، آن هم 

خلق نقدینگی از هیچ!

شقاقی شهری گفت: اشاره به این نکته 
ضروری است که ضریب فزاینده نقدینگی 
هم اکنون به حدود ۷ رسیده و این در حالی 
است که تا قبل از سال ۱۳۹۰ این ضریب 
نقدینگی  فزاینده  بود. ضریب  فزاینده ۴ 
۷ یعنی اینکه هر یک تومان نقدینگی که 
سیستم بانکی خلق می کند در پایان سال ۷ 

برابر می شود و به ۷ تومان می رسد!

گام هایی برای 
جلوگیری از افزایش نقدینگی 

این عضو هیأت علمی دانشگاه خوارزمی 
رشد  از  جلوگیری  برای  اینکه  بیان  با 
نقدینگی، باید گام هایی برای حل ناترازی 
بین بدهی های و دارایی های نظام بانکی 
برداشته شود، افزود: اولین گام این است که 
نرخ سپرده قانونی بانک ها که هم اکنون ۱۰ 
درصد است، افزایش دهند. حتی این نرخ 
سپرده قانونی برای بانک های بد و ناسالم 
باید به ۱۵ تا ۲۰ درصد افزایش یابد. نرخ 
سپرده قانونی اگر افزایش یابد بانک ها مجبور 
خواهند شد که درصد بیشتری از سپرده ها 

را به بانک مرکزی بسپارند.
 دومین گام این است که اجازه بنگاه داری 
به بانک ها داده نشود. هنگامی که بانک ها 
بنگاهداری می کنند به دلیل عدم تخصص 
ورشکسته  بنگاه ها  زمینه،  این  در  کافی 
می شوند و بخش بیشتری از دارایی های 
بانک ها بلوکه می شود. سومین گام تفکیک 
توسعه ای  بانک های  از  تجاری  بانک های 
است و باید بانک های تجاری فقط خدمات 
بانکی و تامین مالی کوتاه مدت و بانک های 
توسعه ای خدمات سرمایه گذاری و تامین 
که  هنگامی  دهند.  ارائه  بلندمدت  مالی 
دیگر  شود،  ایجاد  توسعه ای  بانک های 
مدیریت، ساختار و کارمندان این بانک، 
بیشتر  بلکه  نمی شوند  محسوب  بانکدار 
سرمایه گذار تلقی می شوند و بر اساس 
پروژه ای  سنجی  امکان  و  پلن  بیزینس 
تصمیم می گیرند و این باعث خواهد شد 
که سود واقعی کسب و توزیع کنند. حتی 
اگر پروژه ای با زیان مواجه شود، این باعث 
خواهد شد که دیگر سپرده گذاران به سمت 
این بانک ها سپرده های خود را سوق ندهند 
و در رتبه بندی های بانکی رتبه این بانک ها 

تنزل کند. 

ایران ارزان ترین مقصد گردشگریامسال ارز اربعین نداریم
دیدگاه

حجــم نقدینگــی در ســال ۸۴ حــدود 6۸ هــزار میلیــارد تومــان بــود که ایــن میــزان در ســال ۹۲ به حــدود ۴5۰ 
گفت و گو

گروه   اندیشه
هــزار میلیــارد تومــان رســید و هــم اکنون بــه حــدود ۲۰۰۰ هــزار میلیــارد تومان رســیده اســت. وحید شــقاقی 
شــهری تاکیــد دارد: اشــاره بــه ایــن نکتــه ضــروری اســت کــه ضریــب فزاینــده نقدینگــی هــم اکنــون بــه حــدود ۷ رســیده و 
ایــن در حالــی اســت کــه تــا قبــل از ســال ۱۳۹۰ ایــن ضریــب فزاینــده ۴ بــود. ضریــب فزاینــده نقدینگــی ۷ یعنــی اینکــه هــر 

یک تومان نقدینگی که سیستم بانکی خلق می کند در پایان سال ۷ برابر می شود و به ۷ تومان می رسد!

بانکها و خلق نقدینگی در گفتگو با وحید شقاقی شهری ؛

خلق نقدینگی از »هیچ« 
هر یک تومان نقدینگی در پایان سال به ۷ تومان تبدیل می شود!
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  نوسان:  اســتاد دانشــگاه علامــه 
طباطبایی اظهار داشت: در روزهای اخیر 
یک کار پژوهشی منتشر شده که در آن 
قیمت تمام شــده ارزی ۱۰ قلم کالای 
اساســی وارداتی مردم با قیمت فروش 
به مصرف کننده را مقایسه کرده است. 
براساس این گزارش قیمتی که مصرف 
کننده برای این کالاها می پردازد بین ۵ 
تا ۱۰ برابر قیمت وارداتی آن است یعنی 
این چنین میدانی را برای مفت خوارگی و 

واسطه گری ایجاد کرده اند.
فرشــاد مومنــی در نشســت هفتگی 
موسســه دین و اقتصاد با انتقاد از روند 
تصویب قانون جدید تجارت در مجلس 
شورای اسلامی گفت: در نهایت خضوع 
به نمایندگان مجلس عرض می کنم، هر 
لحظه که زودتــر روند تصویب بندهای 
این لایحه را متوقف کنند خسارت وارده 
به کشور هم کاهش می یابد. متاسفانه 
بنیه تصمیمات گرفته شده در این زمینه 
فاجعه آمیز و نیازمند بازنگری اساســی 
است و اگر هیات رئیســه این همراهی 
را نکنــد، از هیات وزیران درخواســت 
می کنیم این لایحه را پس بگیرند. چون 
با وجود حســن نیت اما به دلیل فقدان 
بنیه کارشناسی، کشور را به سمت بحران 

پیش می برند.
این کارشناس اقتصادی با انتقاد از روند 
تصویب قانون جدید تجارت در مجلس 
شورای اسلامی گفت: در نهایت خضوع 
به نمایندگان مجلس عرض می کنم، هر 
لحظه که زودتــر روند تصویب بندهای 
این لایحه را متوقف کنند خسارت وارده 
به کشور هم کاهش می یابد. وی افزود: 
براساس برآوردهای اولیه بنده تا بندهای 
تصویب شــده، میزان دعــاوی ارجاع 
شــده به قوه قضاییه ظرف سه سال ۱۰ 
برابر میزان موجود خواهد شد و به طرز 
غیرمتعارفی بستر فســاد و ناامن سازی 
فضای کســب و کار است از همین روی 
خواستار توقف آن هستیم. از نمایندگان 
توسعه گرای مجلس در خواست داریم 
نگاه ویژه به مواد ۴، ۵، ۱۴ و ۱۶ داشــته 
باشــند و به گونه ای نباشــد که پس از 
۸۰ سال که می خواهیم تغییری ایجاد 
شود، مردم بگویند هزار رحمت به قانون 

پیشین.
اســتاد دانشــگاه علامه طباطبایی با 
بیــان اینکه هیــچ کدام از فشــارهای 
غیرمتعارفی کــه بــه تولیدکنندگان 
تحمیل می شــود متوقف نشده است، 
گفت: اخیرا زمزمه هایی شنیده می شود 
که پس از رســوایی در جهش نرخ ارز، 
تحت عنوان  اصلاح الگوی مصرف این 
بار قیمت بنزین را افزایش دهند. گویی 
فاجعه ای که در دی مــاه ۸۹ در اثر این 
کارها ایجاد شد را فراموش کرده اند. در 
این میان کسانی حرف هایی می زنند که 
به عنوان کارشناس از آنها شرم می کنم. 
بطوریکه یکی از نئوکلاسیک های وطنی 
در گزارشی استدلال کرده اند چون میزان 
توان مردم برای تخصیص خوراکی های 
اساسی سقوط کرده است از همین روی 
پیشنهاد کرده اند قیمت بنزین افزایش 
یابد تا مردم این پیام را بگیرند که منابع را 
برای بنزین کاهش و به سمت خوراکی ها 
کانالیزه کنند. واقعاً اینگونه استدلال ها به 
نام علم اقتصاد خجالت آور است و جالب 
آنکه از ســوی کســانی مطرح می شود 
که طمطــراق و ادعاهایشــان در مورد 
صلاحیت های کارشناسی گوش ها را کر، 

اما از نظر محتوا بسیار غم انگیز است.

  گزارش

ده برابری میزان دعاوی 
با تصویب قانون تجارت

اصلاح ساختار بودجه باید ناظر بر چه محورهایی باشد؛

هرچه زمان بیشتری از ســال ۱۳۹۸ می گذرد بحث ها در رابطه با اصلاح 
ساختار بودجه بالا می گیرد. در تیر امسال نیز، مساله اصلاح ساختار بودجه 
پیرو نامه رهبری مبنی بر ارائه نقشه راه و برنامه کلی اصلاح ساختار بودجه 
عمومی و کاهش ناترازی بودجه با افق دو ســاله )۹۹-۱۳۹۸( در دســت 
بررسی قرار گرفت و چارچوب کلی آن به تصویب رسید. هرچند از جزئیات 
آن اطلاعاتی در دسترس نیست اما با توجه به برنامه اصلاح ساختار بودجه 
ســازمان برنامه و بودجه که در چهار محور در قالب برنامه های کوتاه مدت 
و میان مدت، در خردادماه، ارائه شد به نظر می رسد محور اصلی جلسات 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی همین گزارش سازمان برنامه و بودجه 
باشد. اما صرف نظر از گزارش سازمان برنامه اصلاح ساختار بودجه باید ناظر 

بر چه محورهایی باشد و با چه رویکردی انجام گیرد؟
 اول از هر چیز باید از این تجربه سیاست گذاری و برنامه ریزی در ایران درس گرفت 
که نمی توان همه اصلاحات و برنامه های خوب را در یک بازه زمانی کوتاه به اجرا 
گذاشت. نمونه آن برنامه های پنج ساله توسعه هستند که محملی برای همه آمال و 
آرزوها هستند اما در طرف دیگر عملکرد بسیار پایینی دارند. این وضعیت را مقایسه 
کنید با اینکه یک یا چند هدف سیاستی محقق شود. برنامه اصلاح ساختار بودجه 
سازمان برنامه و بودجه چیزی جز یک مجموعه از همه برنامه های خوب نیست که 
در مقام عمل نمی تواند عملکرد بالایی خصوصا در یک دوره زمانی دوساله که یک 
سال آن گذشته است، داشته باشد. در ادامه به دو مساله اساسی بودجه ریزی به 

عنوان اولویت اصلاح ساختار بودجه پرداخته می شود.
 

آسیب های بودجه ریزی در ایران
یکی از ساختاری ترین آسیب های بودجه ریزی در ایران به فرایند تدوین و تصویب 
بودجه برمی گردد. این فرایند به نحوی است که اولا امکان افزایش اعتبارات بودجه، 
از طریق چانه زنی، چه در دولت و چه در مجلس فراهم است. این در حالی است 
که اصل بر وجود رابطه میان ترجیحات، عملکرد و ضرورت با میزان اعتبارات است. 
ترجیحات رای دهندگان است که تعیین می کند هر دستگاه یا هر فعالیت چقدر 
اعتبار دریافت کند، یا میزان عملکرد و کارایی دستگاه در ارائه خدمت و برنامه های 
توسعه ای است که تعیین کننده اعتبارات آن دستگاه است و در گاهی موارد امور 

ضروری در حدود اعتبارات در اختیار قابل تامین هستند.
 نه تنها چانه زنی در صفر تا صد فرایند تدوین و تصویب بودجه امکانپذیر است بلکه 
فراتر از آن، پس از زمان تصویب بودجه، امکان افزایش اعتبارات از طریق فشار برای 
تخصیص بیشتر بودجه به شکل صلاحدیدی، امکان پذیر است که باعث می شود 
عملا سند بودجه که در ایران به شکل قانون به تصویب می رسد زیر سوال برده 
شود. اگرچه چانه زنی ذاتا امر مذمومی نیست و یکی از کانال های انتقال ترجیحات 
رای دهندگان به سیاست گذاران است اما آنچه که درباره چانه زنی مذموم است غیر 

شفاف بودن آن است.
 هرگونه چانه زنی یا لابی گری در رابطه با بودجه چه در زمان تدوین در دولت، چه 
در زمان تصویب در مجلس و چه پس از تصویب، در سازمان برنامه باید همراه با 
اطلاعات شفافی درباره طرف های مذاکره کننده، موضوع، زمان، مکان و نتیجه 
مذاکره باشد که به اطلاع عموم برسد. اینکه مهمترین تغییرات بودجه ای که در 
سرنوشت عموم مردم اثرگذار است، پشت درب های بسته با حضور تعداد انگشت 

شماری رخ می دهد موضوع قابل قبولی نیست.
 

مساله نفت
بخش لاینفک

محور مهم دیگری که به نظر می رسد باید جزء اولویت های اصلاح ساختار بودجه 
قرار گیرد، مساله نفت است. وجود درآمدهای نفتی در بودجه که سابقه آن به دهه 
۲۰ شمسی باز می گردد، موجب شکل گیری روابطی مالی میان دولت )خزانه(، 
وزارت نفت )شرکت ملی نفت( و صندوق های ذخیره )صندوق توسعه ملی و 

حساب ذخیره ارزی( در قالب سند بودجه شده است.
این روابط مالی موجب شکل گیری تعادل های رفتاری بدی میان این بازیگران 
شده است که نتیجه آن تمایل سیاستمداران به استفاده بیشتر از درآمدهای نفتی 
در بودجه است )از طریق قاعده یک بشکه یک رای(. استفاده از درآمدهای نفتی 
در بودجه به شکل نامناسب در قالب طرح های عمرانی غیر اقتصادی، موجب 
شکل گیری کسری بودجه بدون نفت و سلطه بودجه بر سیاست پولی شده است. 
وابستگی بودجه به نفت بین ۳۵ تا ۴۵ درصد در دوره های مختلف نوسان داشته 
است اما نکته ای که در رابطه با وابستگی نفت قابل توجه است این است که اولا این 
نسبت در سطوح پایین تر بودجه به مراتب بیشتر است و ثانیا این نسبت مستقل 
از میزان فروش نفت است. در قانون بودجه سال ۱۳۹۸ نسبت وابستگی حدود 
۳۷ درصد بوده اما این نسبت فقط نشان دهنده عواید مستقیم نفت است )درآمد 
ردیف های ۲۱۰۱۰۱ و ۲۱۰۱۰۹( و اگر عواید غیرمستقیم که از طریق مالیات 
شرکت های نفتی، سود ویژه شرکت های نفتی، مالیات بر حقوق و واردات که از 
محل نفت تامین مالی می شود و سایر عواید غیرمستقیم را در نظر بگیریم این 
نسبت به مراتب بالاتر است. همچنین این نسبت مستقل از فروش نفت است چرا 
که درآمدهای نفتی به صورت ریالی در بودجه وارد می شود. بنابراین در صورتی 
که میزان فروش نفت کاهش و عرضه ارز کاهش یابد با افزایش قیمت دلار، معادل 

ریالی درآمدهای نفتی با کاهش مواجه نمی شود.
 در مجموع، اصلاح روابط مالی میان دولت، وزارت نفت و صندوق  توسعه، نیاز به 
یک اصلاح ساختاری عظیم و دقیق با ملاحظه موازین اقتصاد سیاسی دارد، چرا که 
هرگونه تغییری ممکن است منافع این گروه ها که صاحب اثرگذاری بر تدوین و 

اجرای سیاست ها هستند را تحت تاثیر قرار دهد.
همچنین قواعد حاکم بر روابط بین این گروه ها باید به گونه ای طراحی شود که 
۱( دولت تمایل داشته باشد از ریال های نفتی کمتری در بودجه استفاده کند و در 
عوض از مالیات نفت استفاده کند، ۲( وزارت نفت )یا شرکت ملی نفت( انگیزه داشته 
باشد تولید و صادرات نفت، میعانات گازی و گاز طبیعی را هرچه بیشتر کند. ۳( از 
طریق مدیریت ورود نفت در اقتصاد، نوسان در فروش، نرخ ارز و قیمت نفت کمترین 
آسیب را به اقتصاد وارد کند، ۴( درآمدهای جدیدی به عنوان جایگزین درآمدهای 

نفتی تعریف شود، ۵( تعادل های بین نسلی در استفاده از منابع نفتی حفظ شود.

پشت پرده بازنگری در بودجه

بانکداری اســلامی می گوید که سپرده گذاران 
در سود و زیان بانک شــریک شوند، اما بانک ها 
به رغم آن که زیان ده هستند، دارند به سپرده 

گذاران سود پرداخت می کنند

 نوســان:  مدیرامــور طــرح و برنامه 
بانک عامــل بخش مســکن از افزایش 
ســقف تســهیلات پرداختی از محل 
حساب های پس انداز مســکن جوانان 

افتتاحی سال ۱۳۹۸ خبر داد.
به  گــزارش وزارت راه و شهرســازی، 
محمد حســن مــرادی گفــت: برای 
افتتاح کننــدگان حســاب در ســال 
۱۳۹۸، ضرایب لازم برای اســتفاده از 
سقف تســهیلات در پایان سال پنجم 

۸.۹۷ برابر حداقل واریــزی ماهیانه در 
شهر تهران، ۶.۵۸ برابر حداقل واریزی 
ماهیانه در شــهرهای بــزرگ و ۵.۰۲ 
برابر حداقل واریزی ماهیانه برای سایر 

شهرهاست. 
وی اعلام کرد: سقف تسهیلات اعطایی 
و مبالــغ واریــزی برای حســاب های 
پس انــداز جوانــان افتتاحــی ســال 
۱۳۹۸ در مناطق مختلــف جغرافیایی 
افزایش یافت. بر این اســاس، ســقف 

تسهیلات متعلقه براساس تقسیم بندی 
جغرافیایــی در پایــان ســال پنجــم 
برای حســاب های افتتاحی طی سال
 جاری در شــهر تهران، شهرهای بزرگ 
)کرج، مشــهد، تبریز، اصفهان، اهواز، 
قم، شیراز و کرمانشــاه( و سایر شهرها 
به ترتیب ۱۵۰۰، ۱۱۰۰ و۸۴۰ میلیون 
ریال و در پایان سال پانزدهم به ترتیب 
۲۵۰۰، ۲۱۰۰ و ۱۸۴۰ میلیــون ریال 

خواهد بود.

مدیرامور طرح و برنامه بانک عامل بخش مسکن اعلام کرد:

سقف وام مسکن جوانان افزایش یافت
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اعضای هیات دولت در جلسه دیروز با دائمی شدن مقررات لغو روادید یک طرفه برای ورود 
اتباع عمانی به ایران موافقت کردند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت،  هیات وزیران با 
پیشنهاد وزارت امورخارجه مبنی بر دائمی شدن مقررات لغو روادید یک طرفه برای 
ورود اتباع کشور سلطنت عمان، با توجه به پایان مهلت یک ساله آن موافقت کرد. دولت 
این تصمیم را با توجه به فضای دوستانه حاکم بر روابط دو کشور و در جهت اقدام متقابل 

درخصوص تسهیل ورود اتباع ایرانی به کشور عمان اتخاذ کرد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: صنعت این فرصت را دارد که جهش بلندی برای 
ظرفیت های تولیدی داشته باشد و اشتغال را رونق دهد. زهرا سعیدی با اشاره به تصویب 
قانون برون پذیری در قانون ششم توسعه، گفت: با این وجود از استان های همجوار 
مهندس متخصص می پذیریم، درحالیکه اولویت باید پذیرش نیروهای بومی باشد.
وی با اشاره به گرانی لوازم التحریر در سال تحصیلی جاری، افزود: هوای دانش آموزان را 

باید داشته باشیم، چراکه برخی حتی نمی توانند یک دفترچه ساده خرید کنند.

  نوسان:  مدیرعامل شرکت ساخت 
و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور 
از تحویل نخستین محموله ریل ملی 
و ارسال به خطوط آماده ریل گذاری 
خبر داد و گفــت: در صورت آمادگی 
شرکت ذوب آهن، ما هم برای انعقاد 
قراردادهای دوم و ســوم ریلی که در 
ســاخت خطوط دیگرمان به آن نیاز 
داریم، آماده هستیم و مشکلی در این 

زمینه وجود ندارد.
خیرالله خادمی، اظهار کرد: پروژه ریل 
ملی از چند سال پیش در دستور کار 
قرار گرفت و مسئولان مختلف روی 

آن تاکید داشتند. 
شــرکت ذوب آهن اصفهان با نصب 
تجهیزات مورد نیاز و سرمایه گذاری 
مناســب روی آن، ســال گذشته به 
تولید آزمایشــی ریل ملی رسید اما 
این ریل ها از نــوع U۳۳ بود که برای 
خطوط فرعی از آن استفاده می شود 
و در همین راســتا درخواست دادیم 
تا برای خطوط پرتــردد و اصلی ریل 
مناسب و با استانداردهای بین المللی 

به ما تحویل دهند. 
وی افــزود: بــرای خطــوط اصلی و 
 UIC۶۰ پرتردد نیاز به ریل هــای
با استاندارد ۶۰E۱ داشــتیم، که با 
همکاری خوب، ذوب آهنی ها موفق 

به تولید آزمایشی آن شدند. 
مدیرعامل شــرکت ساخت و توسعه 
زیربناهــای حمــل ونقل کشــور با 
اشــاره به واردات ریل  از کشــورهای 
اتریش، آلمــان، هند، ترکیه، بلژیک، 
ســوئد، روسیه و اســپانیا در سنوات 
گذشته، ادامه داد: در ماه های گذشته 
آزمایش هــای مختلف مــورد نیاز 
طبق اســتاندارهای بین المللی روی 
این ریل ها انجام شــد و سیستم های 
آزمایشــی  بســیاری از کشورهای 
مختلف بــرای انجام این تســت ها 
خریداری شد. وی درباره قرارداد ریل 
ملی که با شــرکت ذوب آهن منعقد 
شده و قراردادهای آتی در دستور کار 
اظهار کرد: قرارداد اولیه ما با شرکت 
ذوب آهن ۱۵ هزار تن به ارزش ۱۰۳ 
میلیارد تومان بود که امروز به عنوان 
نخستین محموله حدود ۲۷۰۰ تن 
آن تولید و تحویل شد. البته امیدواریم 
همیشه ریل ملی را برای کشور داشته 
باشــیم و در همین راستا نیز مشتاق 
هستیم تا برای خطوط ریلی دیگر نیز 
با ذوب آهنی ها قرارداد امضاء کنیم که 
برای خطوط میانه بــه اردبیل، ادامه 
مسیر یزد به اقلید و چابهار به زاهدان 
آماده انعقاد قراردادهای دوم و سوم با 

ذوب آهن هستیم.

فکر می کنید زاینده رود همان چیزی است که 
زیر پل خواجو یا سی و سه پل اصفهان دیده اید؟ 
زاینده رود تا به تالاب گاوخونی در شرق اصفهان 
برسد، از میان هزاران هزار زندگی رد می شود. 
قورتانی ها می گویند وقتی زاینده رود، زاینده 
رود بود، فصل کشت بعد از نماز صبح روی اسب 
می نشستیم و تا هرجا که جان داشتیم برسیم، 
مزرعه آن سال مان بود. گاهی مالکان تا غروب 
با اسب می تاختند و رعیت تا همان نقطه پنبه، 

گندم و جو یا محصولات جالیزی می کاشت.

اهالی روستا
تحت پوشش کمیته امدادند

دردسرهای  از  یکی  که  بود  چنان  گندم 
اهالی حساب و کتاب سالانه خمس و زکات 
عایدات شان بود. حالا هم قدم به قدم تابلوهای 
دعوت به زکات را در جاده ها و ورودی روستاهای 
شرق اصفهان می شود دید اما تلخ اینکه پس از 
خشکیدن زاینده رود و تالاب، آرام آرام شرق 
اصفهان به بیابانی بی آب و علف تبدیل شد 
و اهالی تحت پوشش کمیته امداد درآمدند. 
قورتان  شورای  رئیس  رحمانی  محمدعلی 
می گوید: » همه اهالی تحت پوشش کمیته 
امداد هستند.« قورتانی ها می گویند دوره جنگ، 
زاینده رود چنان آبی داشت که یکبار نتوانستیم 
شهیدمان را به روستا بیاوریم و آن طرف دفنش 
کردیم. اما با دیدن برج و باروی این روستا و 
با گذر از میان کوچه های مسقف و طاق ها و 
هشتی های گلی و تماشای زنان و مردان بلندبالا 
که با چهره ای آرام از کوچه می گذرند، با خودتان 
می گویید این روستا چه نیازی به آب و کشت و 

کار دارد؟

»کاپادوکیا« شهر سنگی ترکیه زنده نیست و 
کسی در آن سکونت ندارد اما هنوز هم هر صبح 
کارمندانی در این خانه ها نقش سکنه را بازی 
می کنند تا بخشی از زندگی باستانی در آسیای 
صغیر را برای گردشگران نمایش دهند اما 
قورتان نیازی به نمایش ندارد؛ مردم دارند زندگی 
می کنند با همان آیین های قدیمی و همان پخت 

و پز و همان زبان و همان آداب و رسوم.

قورتان روستای 
سالمندان است

رسید  ملی  ثبت  به  سال ۸۷  قورتان  قلعه 
اما میراث فرهنگی تاکنون کار چشمگیر و 
مستمری برای بازسازی و مرمت قلعه انجام 
نداده است و هرجا هم خانه ای یا برج و بارویی 
تعمیر شده عمدتاً کار خود اهالی بوده است که 
البته چند سالی است به دلیل تنگدستی تنها 

تماشاگر بوده اند و غصه خورده اند.
قورتان روستای سالمندان است و اگر جوانی 
هم در قلعه مانده باشد، هر صبح باید خود را 
به شهرک صنعتی هرند یا کوهپایه برساند و 
مشغول کار شود. شهرک صنعتی هرند ۲۰ 
کیلومتر و کوهپایه ۴۰کیلومتر با قورتان فاصله 
دارد و امکان کار در این دو شهرک البته شانسی 
نیست که نصیب همه جوانان مانده در قورتان 

شده باشد.
غلامرضا عباسی دهیار روستا می گوید: »بافت 
قدیم قورتان ۴۳ هزار مترمربع است که با خشت 
و گل درست شده. درواقع بعد از ارگ بم اینجا 
بزرگترین بنای خشتی ایران است و نگهداری و 
مرمت آن هم توسط خود اهالی انجام می شود. 
ارتفاع حصارها از زمین تا کنگره ۹ متر و ارتفاع 

برج ها از زمین تا کنگره ۱۲ متر است. این ارگ 
دارای ۲ دروازه شمالی و جنوبی است.«

روزهای محرم حتماً آیین عزاداری »زار خاک« 
قورتان به گوشتان خورده است. در این آیین 
سادات که با شال سبزی دور کمرشان پیشاپیش 
جمعیت حرکت می کنند، به عزاداران اشاره 
می کنند که زانو بزنند و کاه را همچون خاک بر 
سر بریزند. سادات قورتان را در روزهای عادی هم 
می شود با همان شال سبز و کلاه سبز در کوچه 
پس کوچه های کاهگلی روستا دید. کوچه هایی 
که بادهای گرم بیابانی زیر طاقی هایش خنک 

می شوند.
قورتان حسینیه قدیمی دلنشینی هم دارد که 
دو طبقه است و از هر طبقه اش در یک فصل 
استفاده می شود. دالان های تودرتو و معماری 
خشت و گل و درهای چوبی و گچبری های 
قدیمی آن، فضای آرامبخشی دارد که می تواند 
شما را از گرمای تابستان و سرمای زمستان دور 

نگه دارد.
عباسی می گوید قسمت شمالی ارگ آسیب 
دیده بود که سال ۹۳ میراث فرهنگی با هزینه 
۱۷۰ میلیون تومان و یک بخش دیگر را هم 
دهیاری با ۲ میلیون مرمت کردند اما آن گونه 
که وی و بقیه اهالی می گویند جز این قدمی 
برای شناساندن روستا به گردشگران یا ساخت 
و تجهیز خانه های بومگردی و کمک به معیشت 
مردم برای پیشگیری از مهاجرت برداشته نشده 
است. هرچند گردشگران خارجی اندکی این 
قلعه را می شناسند و از مهرماه تا اردیبهشت که 
هوای شرق اصفهان خنک است، برای بازدید 
مبلغ  می گوید  عباسی  می آیند.  قورتان  به 
اندکی که از آنها برای ورود به روستا می گیریم، 

صرف مرمت و مراقبت از بافت قلعه می شود.

بومگردی در قورتان
برای  کاری  کسی  دیده اند  اهالی  که  حالا 
آستین  نمی کند خودشان  قلعه  شناساندن 
بالا زده اند و از هرفرصتی استفاده می کنند 
بازگشت  و  گردشگری  رونق  برای  راهی  تا 
زندگی به قورتان بیابند؛ از تبلیغ در شبکه های 
اجتماعی توسط جوانان گرفته تا سرمایه گذاری 
قورتانی هایی که سال ها پیش عطای زندگی در 
این قلعه هزار ساله را به لقایش بخشیده اند. سید 
حسن فاطمی و محمد اسماعیلی دو نفر از این 
قورتانی هایی هستند که با خرید خانه و مرمت 
آن تلاش می کنند به بومگردی در این روستا 

رونق دهند.
خانه حیاطی بزرگ با هفت اتاق روی ایوان و 
آشپزخانه ای بزرگ دارد. اسماعیلی که به کار 
کارگران نظارت دارد می گوید: »این خانه را سال  
۹۴ از ساکنان قبلی قلعه که الان ساکن اصفهان 
هستند خریدیم ۵۰ میلیون و ۱۵۰میلیون هم 
وام روستایی گرفتیم و تعمیر و نوسازی را شروع 
کردیم. الان هم تقریباً کار تمام شده و امیدوارم 
بتوانیم یکی دو ماه دیگر این خانه بومگردی را 
افتتاح کنیم. میراث فرهنگی اصفهان متأسفانه 
هیچ کمکی به ما نکرد و فقط مجوز بازسازی را 
صادر کرد و تمام.« او که فکر می کرده از ایده  آنها 
استقبال می شود و علاوه بر صدور مجوز و کمک 
مالی از نظر فنی هم مشاوره  خواهد گرفت عملًا 
ناچار می شود با وام روستایی و به سلیقه خود 
خانه را نوسازی کند: »هدف من اشتغالزایی 
برای جوانان و معرفی قورتان به ایران و جهان 
است. به امید خدا اگر اینجا پا بگیرد و اقساطش 
را هم پرداخت کنم، دیگرانی هم پیدا می شوند 
که این کار را بکنند بلکه این روستا و اهالی اش از 

بن بست معیشتی بیرون بیایند.«
از  اول  و  می شود  اضافه  جمع  به  فاطمی 
بافت قلعه  با  ناهمخوانی معماری حسینیه 
گلایه می کند و بعد از مسئولانی که به فکر 
گنج گردشگری بزرگی مثل قورتان نیستند و... 
تا اینکه می رسد به توضیح درباره بافت تاریخی 
روستا: »توی قلعه، خانه های هزار ساله و چند 
صد ساله از دوره های مختلف تاریخ داریم که 
نشان دهنده تداوم زندگی در این روستا بوده. 
زمین های قلعه در گذشته بیشتر دست ارباب ها 
بود و ساکنان روستا که اغلب رعیت بودند و 
وضع مالی مناسبی هم نداشتند مجبور بودند 
به صورت چند خانواری زندگی کنند. بعد از آن 
با تقسیم اراضی زمین ها دست مردم افتاد و آب 
فراوان هم بود و وضع روستا خوب شد. زمانی از 
همه جای ایران برای کار و برداشت محصول 
می آمدند اینجا تا اینکه زاینده رود خشک شد 
و به این وضع افتاد. الان هم تنها راه معیشت 

گردشگری است.
ارگ تاریخی روستا در مالکیت خصوصی ۵۰ 
خانوار است که همه در آن سهم دارند؛ درحالی 
که اگر مالکیت آن در اختیار یک سازمان دولتی 
یا خصوصی باشد، می تواند قلعه را به یک مکان 

گردشگری و توریست پذیر تبدیل کند.

فرصتی برای بوم گردی

هوای دانش آموزان را داشته باشیملغو دائمی روادید اتباع عمانی 
 گزارش

گشتی در یک روستای 1100 ساله که دومین بنای خشتی ایران است؛ گزارش

تحویل نخستین 
محموله ریل ملی

   نوسان:صدای پای افزایش واردات به کشور شنیده می شود. این خلاصه 
بررسی هایی است که در این گزارش می خوانید، اما این افزایش واردات که 
برخی ها برای نیمه دوم سال جاری و سال آینده پیش بینی می کنند در چه 
حوزه هایی است و آیا تولیدکنندگان داخلی در شرایط کنونی می توانند همه 

نیاز کشور را تأمین کنند؟
زمانی که از نیمه دوم سال ۹۷، تحریم ها شــدت گرفت، برخی کارشناسان این گونه 
پیش بینی می کردند که واردات قفل می شود، آنگاه بعد از مدتی که عملاً کشور وارد نیمه 
دوم سال جاری می شود، واردات افزایش خواهد یافت.چرا که در کوتاه مدت، دولت جلوی 
واردات کالاهای مختلف را با هدف جلوگیری از خروج ارز گرفت تا کشور با کمبود منابع 
ارزی مواجه نشود.دلیل دیگر، حمایت از تولید کنندگان داخلی برای افزایش سهم آنها از 
بازار داخل بود. در همین حال، افزایش نرخ ارز هم هزینه واردات کالا به کشور را افزایش 
داده و این خود فرصتی را برای تولید کنندگان داخلی فراهم کرد تا نسبت به افزایش تولید 
داخلی برنامه ریزی کنند. بتدریج با اجرای سیاست های یاد شده، میزان واردات کالا به 
کشور بویژه کالاهای غیراساسی کاهش یافت، نمای فعلی اقتصاد کشور هم افزایش 
واردات را نشان نمی دهد و چه بســا این روزها دولت به  سمت افزایش صادرات در حال 
حرکت است. البته دلایل دیگری هم برای کاهش میزان واردات از جمله زمانبر شدن 
ثبت سفارش کالا و موارد دیگر نیز وجود دارد، که برخی از سیگنال ها، عدم تخصیص 
ارز، نبود چشم انداز قیمت تمام شده واردات و سایر موارد نیز وجود دارد. اما مسأله واردات 
درخصوص کالاهای اساسی که مشمول نرخ خرید تضمینی شرایط و چشم انداز دیگری 
دارد. این مسیر در مورد کالاهای لوکس نیست، بلکه کالاهای اساسی را شامل می شود 

که احتمال واردات برخی از آنها وجود دارد.
اینک واردات ۱۶۵۰ قلم کالا به کشــور ممنوع شــده اســت. این کالاها در دو بخش 
طبقه بندی شدند؛ یکی اینکه به اندازه مورد نیاز کشور تولید داخلی وجود دارد و دیگری 
کالاهای غیرضرور یا حتی لوکس است. در این گزارش فارغ از بحث کالاهای غیرضرور 
می خواهیم به تولیدات داخلی بپردازیم که برخی از آنها در لیست خرید تضیمنی دولت 
است. هر زمان که خرید تضمینی کالاهای اساسی یا اعلام قیمت خرید تضمینی آغاز 
می شــود، دولت در دوراهی قیمت گذاری قرار می گیرد. یعنــی، اگر دولت نرخ خرید 
تضمینی را به نفع کشاورزان قیمت گذاری کند، مصرف کننده نهایی با گرانی آن کالا 
مواجه می شود. دولت در قیمت گذاری نرخ تضمینی محصولات کشاورزی باید با فرمولی 
خاص حرکت کند تا در خودکفایی های شکننده، تولید سیر صعودی به خود بگیرد و از 
طرفی نرخ تورم مصرفی کالاهای کشاورزی افزایش پیدا نکند. حال به نظرمی رسد که 
اکنون خودکفایی در برخی محصولات کشاورزی با موقعیت شکننده روبه رو است.چرا 
که در صورت اعلام قیمت خرید تضمینی پایین تر از سطح مورد نظر کشاورزان، احتمالاً 
شماری از آنها اقدام به کاشت محصولات راهبردی نکرده و الگوی کشت سالانه برهم 
می خورد یا اینکه همانند تجربه گندم، برخی از آنها محصولات شان را به دلالان به جای 
دولت می فروشند که در نهایت در صورت کسری محصولات، دولت مجبوربه واردات 
می شود.این پیش بینی است که با توجه به افزایش نرخ تورم، در طول سالیان متمادی رخ 

داده است، اما روایت بخش خصوصی چیست؟

کفه ترازو به نفع واردات
علی شریعتی مقدم رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع وابسته اتاق ایران درباره اینکه آیا 
در محصولات کشاورزی به  سمت واردات حرکت خواهیم کرد؟ گفت: در سیاست های 
کلان همواره کفه ترازو به نفع واردات بوده است، البته در طول سالیان مختلف بر این 
امر تأکید شده که با صادرات غیرنفتی از درآمدهای نفتی فاصله بگیریم، ولی رسیدن به 
صادرات غیرنفتی زمانی است که تولید آن کالا توجیه اقتصادی داشته باشد. یعنی باید 

سراغ کالاهایی برویم که در صادرات آن مزیت داشته باشیم.

تولید داخل چه ویژگی های دارد؟
وی ادامه داد: یک نکته را در مورد خودکفایی برخی محصولات باید مورد توجه قرار داد، 
در محصولاتی که ما اصرار بر خودکفایی داریم، مصرف آب آن محصول چقدر است؟ 
از طرفی در کدام کالاها در بحث قیمت گذاری نوســان داریم یا قیمت تمام شده کدام 
محصول گران تمام می شود؟ قیمت کالای تولید داخل چقدر با مشابه خارجی آن تفاوت 
دارد؟ اگر در محصولات تولیدی این ویژگی ها نباشد خودکفایی در آن نمی تواند اثربخش 
و ادامه دار باشد. از طرفی در کالاهایی که اکنون واردات آن کاهش یافته، باید به سمت 

تولید پایدار حرکت کرد.

راهکارهای عملیاتی
شریعتی مقدم درباره اینکه دولت در دوراهی نرخ خرید تضمینی چه سیاستی را باید 
دنبال کند، گفت: اولین نکته این اســت که دولت به نحوی عمل کند که کشاورزان و 
تولیدکنندگان اطمینان از حمایت را داشته باشند. از طرفی کشاورزان از یک سال قبل 
بدانند که نرخ تضمینی محصولات شان چقدر است. اگر قیمت خوبی باشد کشاورزان به 

سمت استمرار تولیدات خود می روند.

صدای پای رشد واردات

می خواهیـد بدانیـد ایرانیان هزار و ۱۰۰سـال پیش، در زمـان دیالمه یا حکومت شـیعی آل بویه چگونه 
زندگـی می کردنـد؟ راه زیـادی پیـش رو نداریـد؛ قلعه »قورتـان« اصفهـان در ۴5 کیلومتـری تالاب 
گاوخونـی کـه به تنهـا قلعه زنده و مسـکونی ایـران و بـه اعتقاد برخـی قدیمی ترین روسـتای درون 
قلعه جهان شـهرت دارد، دسـت نخـورده و بکر از همـان دوران بازمانده و زندگی هنوز به همان سـبک و سـیاق در آن 
جریـان دارد. ۱۱۰ کیلومتـر به سـمت شـرق اصفهان کـه برانیـد و از کبوترخانه هـای »اژیه« که مثـل برج های نگهبانی 
در دل بیابـان سـربرآورده اند، بگذریـد، نرسـیده بـه »ورزنـه« در نقطه پایانـی زاینـده رود، دیوار بلند قلعـه قورتان را 

می بینیـد بـا ۱۴ بـرج نگهبانی کـه تازه و تمیـز از هـزاره قبل باقی مانده اسـت.

گزارش

گروه  بازرگانی

راهبردهای تنظیم بازار داخلی بررسی شد؛

 نوســان: رضا رحمانی، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت طرح ملی تولید پوشــاک از سال گذشته 
در دســتور کار بوده و ۵ اســتان به عنوان پایلوت 
طرح را عملیاتی کــرده اند. وی اضافــه کرد: در 
همین راســتا دو استان سیســتان و بلوچستان و 
کردســتان نیز برای اجرای طرح به اســتان های 
مزبور اضافه خواهند شد. رحمانی بیان کرد: اجرای شهرک های صنعتی 
مشترک با کشورهای همسایه جزو سیاست های وزارت صمت است و در 
این خصوص اقدامات و تفاهماتی با برخی کشورها انجام گرفته و ضرورت 
دارد این موضوع در سیستان و بلوچستان هم به طور جد دنبال شود. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت گفت: خوشبختانه امروز یک ثبات نسبی در بازار 
کشور ایجاد شــده و با رصد انجام گرفته از ۱۰۰ قلم کالای ضروری مورد 

نیاز مردم روند قیمت اکثر کالاها کاهشی است.

 نوسان:  تفاهم نامه تامین ریل قطارهای شهری  
و بین شــهری و نخســتین محموله تحویل ریل 
قطارهای پرســرعت تولید ذوب آهن اصفهان به 
شرکت ساخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل 
کشــور با حضور وزرای صنعت و راه و شهرسازی 

امضا شد.
به گزارش اقتصادبازار با حضور رحمانی وزیر صنعت و اســلامی وزیر راه و 
شهرسازی به صورت رسمی نخستین محموله ریل قطارهای پر سرعت 
تولید ذوب آهن اصفهان به شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 

کشور تحویل داده شد.
از مزایای ریل ملی تولید ذوب آهن اصفهان، تامین نیاز کشور به ریل های 
راه آهن و مترو، قطع وابســتگی به واردات، رونق تولید و حمایت از کالای 

داخلی، ایجاد اشتغال و کاهش قابل توجه خروج ارز از کشور است.

 نوسان:  نماینده مردم اصفهان در مجلس گفت: 
دولتی ها از ترس اختلاس قوانین ســختی را برای 

بخش صنعت می گذارند که کارساز هم نبوده است.
حیدرعلــی عابــدی در بیســت و چهارمیــن 
آییــن تجلیــل از واحدهــای نمونــه صنعــت 
کــرد:  اظهــار  اصفهــان،  اســتان  معــدن  و 
حضــور این جمــع نشــانگر مشــکلات متعــدد بخش صنعت اســت، 
البتــه افراد مــی تواننــد کشــور را از فشــار تحریــم ها نجــات دهند. 
وی افزود: مقوله پاســخگویی در کشــور باید نهادینه شــود تا مسئولان 
پاسخگوی تمام اقشار باشــند. دولتی ها از ترس اختلاس قوانین سختی را 

برای بخش صنعت می گذارند که کارساز هم نبوده است.
عابدی ادامه داد: وزارت صنعت باید با قوه قضاییه جلسه ای برگزار کند و یک 

راه حل پیدا کنند تا بلافاصله یک کارخانه تولیدی تعطیل نشود.

 نوسان:فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد گفت: سعی 
می کنیم در هیأت واگذاری روش هــای واگذاری 
و قیمت گــذاری را متنــوع کنیــم و از روش هایی 
مثل واگــذاری مدیریت و اجاره به شــرط تملیک 
استفاده شود. وی  تأکید کرد: روش های واگذاری و 
قیمت گذاری در روند خصوصی سازی را باید اصلاح 
کنیم. وی افزود:  مراحل واگذاری منطبق بر قوانین و مقررات انجام شــده 
اســت. وی گفت: قانون جدیدی که چند ماه قبل ابلاغ شد برای خریداران 
ســهام راهبردی علاوه بر اهلیت مالــی باید اهلیت فنــی و تخصصی نیز 
سنجیده شــود که این قانون پیش از این وجود نداشــت. وی با بیان اینکه 
امسال ۶ پالایشگاه و سهام بیمه البرز به عنوان سهام دولتی در بورس عرضه 
شــد، گفت:  هدف از واگذاری ها، تأمین مالی دولت نیســت بلکه ضرورت 

اجتناب ناپذیر برای نجات اقتصاد کشور از دولتی بودن است.

اجرای شهرک های صنعتی مشترک با کشورهای همسایهشکل واگذاری شرکت های دولتی تغییر می کنددولتی ها قوانین سختی برای صنعت گذاشتندتفاهم نامه تامین ریل ملی امضا شد
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  گزارش

 نوسان : از میان شرکت های پذیرفته 
شــده نزد بورس تهران و فرابورس ایران 
شرکت فولاد مبارکه به علت بهبود قابل 
ملاحظه در عملکرد مالی نسبت به سال 
گذشته و از میان شــرکتهای پذیرفته 
شــده نزد بورس تهران و فرابورس ایران 
در فهرست ۴۰ شرکت برتر سال ۱۳۹۷ 

قرار گرفت.
آئین معرفی ۴۰ شرکت برتر بورس تهران 
و فرابورس ایران، با حضور دکتر شــاپور 
محمدی رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار، علی آقامحمــدی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و مدیران ارشد 
شفافترین شــرکتهای حاضر در بورس 
و فرابورس و با هدف ارائه دســتاوردها و 
اقدامات مثبت انجام شــده که منجر به 
بهبود عملکرد شرکتها شــده است در 
سالن جلسات ســازمان بورس و اوراق 

بهادار برگزار شد.
شــاپور محمدی در این دیدار که هدف از 
آن هماندیشی با مدیران ارشد شرکتهای 
شفاف بورس و فرابورس بود، گفت: توسعه 
بازار سرمایه و بهبود فرآیندهای داد و ستد 
سهام همه ناشران بورســی همواره مورد 
حمایت نهاد ناظر است و بورس امروز نقش 

مهمی در اقتصاد ملی ایفا میکند.
دبیر شــورای عالی بــورس بــا تاکید بر 
اینکه شــرکتهای حاضر در بازار سرمایه 
از بزرگتریــن و مهمتریــن مجموعههای 
اقتصادی کشور محسوب میشوند، افزود: 
اطلاعات منتشر شــده در کدال بهترین 
شــاخص برای ســنجش عملکرد واقعی 
اقتصاد است. رییس ســازمان بورس ادامه 
داد: شفافترین بنگاه های تولیدی و خدماتی 
در بورس ما حضور دارند و میتوان به جرات 
گفت بازار سرمایه ما شفافترین نهاد اقتصاد 
است. دکتر محمدی با اشاره به اینکه قصد 
داریم در سال جاری علاوه بر کمیت افشای 
اطلاعات، کیفیت آنها را نیز افزایش دهیم 
افزود: امیــدوارم با همــکاری اهالی بازار 
سرمایه شاهد افزایش شفافیت بیشتر در 

بازار سرمایه باشیم.
در ادامه این دیــدار علی آقا محمدی عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب و تاکید ایشان 
به حمایت از تولید ملــی، گفت: امروز فضا 
برای خیزش اقتصادی آماده شــده و اکثر 
صنایع ما ثابت کردهاند مقابل تحریم ها و 

فشارها تاب آوری دارند.
وی با اشــاره به اینکه حضــور حداکثری 
شــرکتها و بنگاههای اقتصادی در بورس 
گرهگشای مشکلات اقتصادی کشور است، 
ادامه داد: شــفافیت مهمترین دست آورد 
بازار سرمایه اســت و امیدوارم همه نهادها 
و همچنین شرکتهای بورسی با همکاری 
یکدیگر مسیر حضور سایر شرکتها در بازار 

سرمایه را هموار کنند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: 
یکی از موضوعات امروز اقتصاد حل مشکل 
زنجیره تولید اســت و تکمیل این زنجیره 
و اصلاح فرآیند آن، رســالت شــرکتها و 
بنگاههای تولیدی و خدماتی است. تکمیل 
زنجیره تولید ضرورت اقتصاد ملی ما است 
و قطعا یکی از راههــای کنترل و مدیریت 
بحرانهای اقتصادی محسوب میشود. باید 
هرچه سریعتر خلاهای تولیدی را شناسایی 

و نقصهای موجود را برطرف کنیم.
علی آقامحمدی در پایان ســخنان خود با 
اشاره به اینکه امروز مطالعات آیندهنگر و 
شرکتهای دانش بنیان دو رکن مهم افزایش 
تولید محسوب میشوند، تاکید کرد: پیوند 
دانشــگاه و صنعت انگیــزه حرکت ایجاد 
میکند و ناشران بورسی باید به این دو اصل 

توجه کنند.

فولاد مبارکه در میان
40 شرکت برتر بورسی

industry

خداداد غریبپور معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو طی 
سخنانی ضمن قدردانی از زحمات مدیران 
و کارکنان فولاد مبارکه گفت: اینکه در این 
شرایط اقتصادی و با وجود همۀ فشارهایی که 
از سوی دشمنان بر اقتصاد ایران وارد می آید، 
فولاد مبارکه بدون هیچگونه توقف در خط 
تولید، توسعه های هدفمندی را تعریف می 
کند و برای اجرای آن آستین همت بالا می زند، 
بسیار ارزشمند است. وی از همت و حمایت 
ایمیدرو برای اجرای توسعه های فولاد مبارکه 
خبر داد و گفت: مشاوران و معاونان معدنی 
ایمیدرو تماموقت تلاش خواهند کرد تا برنامه 
های توسعه ای این شرکت به خوبی و بدون 

هیچگونه مشکلی وارد فاز اجرا شود.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو تولید محصولات 
ویژه، ازجمله ورقهای مخصوص تولید لوله های 
انتقال گازترش، و تداوم توسعه ها و سوددهی 
مستمر در فولاد مبارکه را بزرگترین مزیتهای 
این شرکت دانست و گفت: باید برای بهبود 
تولید و توسعه ها از تمامی ظرفیت های داخلی 

و تکنولوژی های روز دنیا استفاده کرد.

سرمایۀ فولاد مبارکه 
به ۲۰ هزار میلیارد تومان می رسد

در این دیدار مهندس عظیمیان مدیرعامل 
فولاد مبارکه ضمن ارائۀ گزارشی از عملکرد 
فولاد مبارکه گفت: فولاد مبارکه به عنوان 
با  حاضر  حال  در  اسلامی،  انقلاب  مولود 
تولید حدود نیمی از فولاد کشور، بزرگترین 

فولادساز کشور، منطقۀ منا و خاورمیانه است.
وی با بیان اینکه گروه فولاد مبارکه بزرگترین 

تولیدکنندۀ آهن اسفنجی دنیاست گفت: این 
شرکت سهم یک درصدی در تولید ناخالص 
ملی و سهم ۵ درصدی در تولید ناخالص 

بخش صنعت را به خود اختصاص داده است.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با اشاره به میزان 
سرمایۀ فولاد مبارکه گفت: سال گذشته 
سرمایۀ فولاد مبارکه تا ۱۳ هزار میلیارد تومان 
افزایش یافت و در حال حاضر این شرکت 
دومین شرکت بزرگ بورسی است. این در 
حالی است که با تصویب هیئت مدیره و پس از 
گذراندن مراحل قانونی، سرمایۀ فولاد مبارکه 
از محل سود انباشتۀ سهامداران در ماه های 

آتی به ۲۰ هزار میلیارد تومان خواهد رسید.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
اینکه بنا بر تأکید مقام معظم رهبری مبنی بر 
استفادۀ حداکثری از توان سازندگان داخلی، در 
پاییندست فولاد مبارکه حدود ۲۸۰۰ تأمین 
کننده وجود دارد که با همکاری کارشناسان 
از  و توان فنی فولاد مبارکه بخش اعظمی 
تجهیزات فولاد مبارکه را بومی سازی می کنند 
گفت: در این راستا حدود ۴۸۰۰ میلیارد تومان 

صرفه جویی شده است.
مهندس عظیمیان افزود: در حال حاضر در گروه 
فولاد مبارکه برای بیش از ۲۳ هزار نفر به طور 
مستقیم و برای حدود ۳۵۰ هزار نفر نیز به طور 

غیرمستقیم فرصت شغلی ایجاد شده است.
وی از دستاوردهای دانشی و تکنولوژیکی 
فولاد مبارکه در سطح آسیا و جهان به عنوان 
بخش دیگری از افتخارات این شرکت یاد 
و تصریح کرد: در حوزۀ بهره وری نیز فولاد 
مبارکه به دستاوردهای خوبی دست یافته 
است؛ به نحوی که در حال حاضر به ازای 

هر نفر در فولاد مبارکه ۵۸۱ تن فولاد تولید 
میشود و این روند همچنان در حال بهبود 
است. بخش دیگری از سخنان مدیرعامل 
دستاوردهای  معرفی  به  مبارکه  فولاد 
گروه فولاد مبارکه و افتخارات این شرکت 

اختصاص یافت.
وی خاطرنشان کرد: در نقشۀ راه و استراتژی 
فولاد مبارکه، مدیریت سبد سرمایه گذاری 
گروه فولاد مبارکه، تأمین پایدار و تحویل به 
موقع محصولات موردنیاز مشتریان براساس 
حقوق  رعایت  با  و  جهانی  استانداردهای 
های  ظرفیت  توسعۀ  کنندگان،  مصرف 
تولیدی گروه، مدیریت مؤثر پروژه های اجرایی 
با در نظر گرفتن پیشگیری از تحمیل هرگونه 
هزینۀ اضافی، توسعۀ سبدهای طرح جامع 
تحول بر اساس چشمانداز سال ۱۴۰۴ مبتنی 
بر تولید ۲۵ میلیون تن فولاد و همچنین 
توسعۀ نظام مدیریت شرکتهای گروه فولاد 

مبارکه هدف گذاری شده است.
وی از فروش ۷ میلیون تن فولاد در گروه 
فولاد مبارکه در سال ۱۳۹۷ خبر داد و گفت: 
با اولویت تأمین حداکثری بازار داخل، بیش از 
یک میلیون و ۴۸۰ هزار تن از این محصولات 

مربوط به محصولات صادراتی بوده است.

تولید از مرز ۱۱۰ میلیون تن 
عبور کرده است

مهندس عظیمیان خاطرنشان کرد: آمارها 
و گزارش های ماه های اخیر نشان میدهد 
که میزان تولید فولاد خام در فولاد مبارکه 
از ابتدای بهره برداری تاکنون از مرز ۱۱۰ 
میلیون تن عبور کرده است؛ این در حالی 

است که ۱۰۵ میلیون تن از این محصولات به 
فروش رسیده است.

در برنامۀ فروش در گروه فولاد مبارکه )فولاد 
مبارکه، فولاد هرمزگان، فولاد سبا، شرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، فولاد 
امیرکبیر کاشان و شرکت تاراز( در سال ۱۳۹۸ 
فروش ۹ میلیون تن محصول پیش بینی شده 

است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ۳۳ درصد 
مبارکه در داخل کشور  فولاد  محصولات 
به تولیدکنندگان لوله و پروفیل، ۱۸ درصد 
به صنایع تکمیلی و مابقی به خودروسازان، 
تولیدکنندگان لوازم خانگی و ... اختصاص می 
یابد، گفت: پیشبینی ها نشان می دهد که تا 
افق ۱۴۰۴ به حدود ۹ میلیون تن محصولات 
گرم و نورد شده در بازار کشور نیاز داریم و فولاد 
مبارکه به همین منظور به توسعۀ نورد گرم 
خود می اندیشد. همچنین مطالعات بازار در 
بخش محصولات سرد نیز نشان میدهد که در 
کشور به توسعۀ سبد محصولات سرد به ویژه 
ورق قلع اندود و حوزۀ قوطیهای نگهدارنده 
مواد غذایی نیاز بیشتری خواهیم داشت که 
باید در این خصوص نیز تدابیر خردمندانه ای 

اندیشیده شود.
بخش بعدی سخنان مدیرعامل فولاد مبارکه 
به میزان سرمایه گذاری فولاد مبارکه در 
شرکتهای مختلف و میزان فروش این شرکت 
در سال ۱۳۹۸ اختصاص داشت. وی میزان 
فروش فولاد مبارکه در سال گذشته را حدود 
۲۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد و 
گفت: پیشبینی میشود فروش فولاد مبارکه 

به ۳۵ هزار میلیارد تومان برسد.
وی در تشریح سرمایه گذاریهای ۵ سال اخیر 
فولاد مبارکه اظهار داشت: با صرف بیش از ۸ 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان از محل درآمدهای 
داخلی شرکت، در توسعۀ شرکتهای فولاد 
های  توسعه  سبا،  فولاد  مجتمع  سنگان، 
زیر سقف فولاد مبارکه، خرید بلوک ۲۰ 
درصدی سهام توسعۀ معادن و فلزات، فولاد 
سفیددشت و عملیات اجرایی فولادسازی این 
شرکت، توسعه شرکت ورق خودرو، کارخانۀ 
تولید الکترود گرافیتی اردکان، فولاد سنگ 
و توسعۀ شرکت امیرکبیر کاشان سرمایه 
گذاری شده است که هریک با پیشرفت قابل 

ملاحظه ای در حال انجام است.
مدیرعامل فولاد مبارکه عدم توازن در توزیع 
سنگ آهن در زنجیرۀ تولید فولاد کشور، 
ناکافی بودن ناوگان ریلی و مشکلات مربوط به 
تأمین قطعات یدکی فولادسازان را بزرگترین 
مشکلات فولادسازان کشور دانست و اظهار 
کرد: در ادامۀ راه لازم است که مسئولان 
محترم با سیاستگذاری های مناسب به مدد 

فولادسازان بیایند.
 وی در بخش پایانی سخنان خود تصریح 
کرد: فولاد مبارکه خود را در خدمت صنعت و 
اقتصاد کشور میداند؛ ازاین رو تمامی معاونان، 
مدیران، کارشناسان و کارکنان این شرکت با 
تمامی توان خود برای پیشرفت و سربلندی 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران تلاش 

می کنند..

مدیرعامــل، معاونــان و اعضــای هیئــت مدیــرۀ فــولاد مبارکــه در جریــان دیــدار بــا دکتــر غریبپــور، 
گزارش

گروه صنعت
معــاون وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت و رئیــس هیئــت عامــل ســازمان توســعه و نوســازی معــادن و 
صنایــع معدنــی ایــران )ایمیــدرو(، رونــد تولیــد و توســعه هــای در دســت اجرای گــروه فــولاد مبارکــه را موردبررســی 
و تبــادل نظــر قــرار دادنــد. مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکــه در ایــن دیــدار تاکیــد کرد: ســال گذشــته ســرمایۀ فولاد 
مبارکــه تــا ۱۳ هــزار میلیــارد تومــان افزایــش یافــت و در حــال حاضــر ایــن شــرکت دومیــن شــرکت بــزرگ بورســی 
اســت. ایــن در حالــی اســت کــه بــا تصویب هیئــت مدیــره و پــس از گذرانــدن مراحــل قانونــی، ســرمایۀ فــولاد مبارکه 

از محل سود انباشتۀ سهامداران در ماه های آتی به ۲۰ هزار میلیارد تومان خواهد رسید.

تداوم توسعه 

باید اجازه داده شود که فولادسازان معاملات صادراتی خود را داشته باشند اما دستورات 
دولتی تبدیل به معضلی بر سر راه صادرات شده و صادرکنندگان را مایوس کرده است.
سید رضا شهرستانی عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران اضافه کرد: 
بازار داخل در مواجه با حجم بالای تولید فولاد که تقریبا دوبرابر تقاضا است، شاهد زیان 
کلانی خواهد بود و به نظر می آید اگر واحدهای تولیدی نتوانند با خیال راحت به صادرات 

بپردازند، بسیاری از شرکت ها تعطیل می شوند.

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: وضع عوارض در زمینه صادرات سنگ آهن 
باید در همان زنجیره فولاد در صندوقی تحت عنوان حمایت از فرآوری مواد معدنی صرف 
فراوری سنگ آهن شود. سید رسول خلیفه سلطانی اضافه کرد: ذوب آهن اصفهان و فولاد 
مبارکه برای تولید فولاد سرمایه گذاری کردند اما اکنون این دو فولادساز بزرگ کشور با 
مشکل تامین مواد اولیه مواجه شدند، ضمن اینکه متاسفانه مجوزهایی نیز برای تولید فولاد 

در راه است که باید از آن ها جلوگیری شود.

تشکیل صندوق فرآوری سنگ آهن از عوارض صادراتی خود تحریمی مشکل اساسی صادرات فولاد

تولید محصولات ویژه و سوددهی مستمر بزرگ ترین مزیت های فولاد مبارکه هستند

روند تولید و توسعه های در دست اجرای گروه فولاد مبارکه مورد بررسی قرار گرفت؛

در بازدید وزیر صنعت از فولادمبارکه مطرح شد؛

 نوسان : رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت به همراه معاون 
امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت، استاندار اصفهان، نماینده 
مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی و اعضای شورای 
تأمین شهرستان مبارکه ضمن دیدار با مهندس عظیمیان مدیرعامل 

فولاد مبارکه از خطوط تولید این شرکت بازدید کرد.

وی در جریان این بازدید در خصوص برنامه های حمایتی دولت از تولیدکنندگان 
داخلی گفت: سیاست اصلی، مبنی بر عدم خام فروشی در همه زمینه ها است؛ 
و در این خصوص همواره برنامه های راهبردی زیادی را تدوین و اجرا نموده ایم. 
تا جائیکه درزمینۀ صادرات سنگ آهن از ۲۳ میلیون تن به زیر ۸ میلیون 

رسیده ایم و هرسال روند کاهشی داشته ایم.
وی با تأکید بر این که برنامه ها برای پیشگیری از خام فروشی به شدت و قوت 
بالا در حال پیگیری است، گفت: به منظور تأمین حداکثری نیاز فولادسازان 
داخلی برنامۀ اکتشاف، استخراج و فرآوری معادن جدید را در دستور کار قرار 
داده و به پیشرفت هایی هم دست یافته ایم و انشاء الله با این اقدامات و برنامه های 

آتی در تأمین مواد اولیه موردنیاز فولادسازان مشکلی نخواهیم داشت.
وی با تأکید بر این که در کارخانه های فولادسازی کشور و به ویژه در فولاد 
مبارکه برای خودکفایی در صنعت فولاد و صاحب فن آوری شدن گام های 
مؤثری برداشته شده است گفت: خوشبختانه نتیجه این اقدامات به احداث و 

بهره برداری از خطوط جدید انجامیده است.

بسیاری از محصولات وارداتی 
درفولاد مبارکه تولید می شوند

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: با تلاش و همت همۀ مدیران و 
کارکنان کارخانه های فولادسازی کشور و ازجمله شرکت فولاد مبارکه شاهد 
آن هستیم که بسیاری از ورق ها و محصولاتی که پیش ازاین وارداتی بودند، 
در کارخانه هایی نظیر فولاد مبارکه در حال تولید است و کشور از این حیث 

خودکفا شده است.
 در جریان این بازدید مهندس عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه ضمن ارائه 
گزارش مبسوطی از دستاوردهای فولاد مبارکه و برنامه های این شرکت برای 
حفظ سهم ۵۰ درصدی در تولید فولاد کشور تا افق ۱۴۰۴ گفت: گروه فولاد 
مبارکه در سال رونق تولید علی رغم همه محدودیت ها باهمت و تلاش مدیران 
و کارکنان خود تلاش کرده است تا نیاز صنایع پائین دست به محصولات 
فولادی را تأمین کند و اجازه ندهد که از این حیث کشور با کوچک ترین 

خللی مواجه شود.
درزمینۀ  مبارکه  فولاد  اقدامات  به  خود  از سخنان  دیگری  بخش  در  وی 
بومی سازی قطعات و راهبردهای این شرکت برای این که کشور صاحب دانش 
فنی ساخت کارخانه های فولادسازی شود اشاره کرد و گفت: در این خصوص 
نیز با حمایت از تولیدکنندگان داخلی، حمایت از تسریع کننده ها و گسترش 
همکاری با شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها به دستاوردهای خوبی نائل 

شده ایم.

سیاست کلی دولت 
پیشگیری از خام فروشی

 نوسان:  نمایشگاه رونق تولید ملی با شعار 
»نهضت ســاخت تولید داخــل« با حضور 
شــرکت فولاد مبارکه و بیش از ۴۰ شرکت 
داخلی در محل برگزاری نمایشــگاههای 
دائمی پل شهرستان اصفهان، با دو رویکرد 
اساسی لزوم حمایت از تولید داخلی با رونمایی 
از دستـــــــاوردهای صنعتگــــــران و 
دانشــمندان ایرانی، و نیز نمایش نیازهای 

وارداتی صنایع برگزار شد.
 در آیین افتتاحیۀ این نمایشگاه، حمیدرضا 

فولادگر، نمایندۀ مردم اســتان اصفهان در 
مجلس شورای اسلامی و رئیس کمسیون 
ویژۀ تولید ملی، و ســید حسن قاضیعسگر 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توســعۀ 
منابع استانداری اصفهان از غرفۀ فولاد مبارکه 
بازدید کردند و از نزدیک با فرایند بومیسازی 

این شرکت آشنا شدند.
حمیدرضا فولادگــر در این خصوص گفت: 
بهمنظور حمایــت از تولید ملــی و رونق 
تولید، علاوهبر قانون رفع موانع تولید، قانون 

حداکثر استفاده از تولید داخل تصویب شده 
اســت. طبق این قانون هیچ شرکت دولتی، 
نیمهدولتی و شرکتهای خصوصیای که از 
امکانات دولتی اســتفاده میکنند، تا قبل از 
حصول اطمینان از عدم امــکان تولید کالا 
در داخل، اجازۀ واردات از خارج از کشــور را 

نخواهند داشت.
در ادامه، قاضی عسگر معاون هماهنگی امور 
اقتصادی اســتانداری اصفهان گفت: فولاد 
مبارکه درزمینۀ بومیسازی خوب عمل کرده 

است. این شرکت بایددر ادامه هم تا حد امکان 
نیازهای خود را در داخل تهیه کند تا باعث 

بهبود روند ایجاد اشتغال شود.
وی ضمن تأکید بر اینکه فولاد مبارکه باید 
با برنامهریزی بلندمدت و با این دیدگاه که 
تحریمها همواره برقرار خواهد بود، نیازهای 
خود را از داخل تهیه کند، تصریح کرد: این 
رویکرد باعث میشود تولیدکنندگان داخلی 
توانمند شــوند و بتوانند با تولیدکنندگان 

خارجی رقابت کنند.

فولادگر با حضور در غرفه فولاد مبارکه در اولین نمایشگاه رونق تولید ملی عنوان کرد؛

شرکت های وابسته به دولت مجاز به واردات نیستند

مدیر پروژه های ایریتک در فولادمبارکه:

های  پروژه  مدیر   : نوسان   
قائم  و  مبارکه  فولاد  در  ایریتک 
مقام مدیر عامل در منطقه اصفهان 
با اشاره به اینکه شرکت بین المللی 
مهندسی ایران ) ایریتک( به عنوان 
یک سازمان تخصصی و سیستمی 
متالورژی،  فولاد،  های  حوزه  در 
پتروشیمی  و  گاز  نفت،  معدن، 
فعالیت میکند و این موضوع را تاکید 
می کنیم که ۸۰ درصد زنجیره تولید 

در ایران بومی سازی شده است.
به گزارش نوسان به نقل از ایراسین، سعید عبیری، با تاکید بر اینکه مگامدول ها را 
در دوران تحریم ایجاد کردیم گفت: با تغییراتی که در شرکت ایریتک ایجاد کردیم 
توانستیم به دانش مگامدول و سوپرمگامدول دست یابیم. وی افزود: هم اکنون پروژه 
های برون مرزی از جمله سقز را در دست گرفتیم ودر مکران چابهار نیز احیا یک و 
نیم میلیون تن داریم که در واقع می توان گفت، طرح توسعه را شروع کردیم و ۳۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی داشته ایم.
مدیر پروژه های ایریتک در فولاد مبارکه ادامه داد: ۷۰ درصد فولاد مبارکه را ما 
ساختیم  و از ۳۰ سال گذشته تاکنون توانستیم پیشرفت های زیادی داشته باشیم 
و در این دوران به دانش بومی دست یافته ایم به این خاطر که در گذشته ۸۰ 
درصد توسط تکنولوگ های خارجی انجام می شد و ما سهم کمی داشتیم اما 
اکنون با سهم ۸۰ درصدی توانسته ایم پروژه های معدنی فولادی و نفت و گازی 

را ایجاد کنیم.
عبیری با اظهار تاسف از اینکه به خاطر مسائلی همچون زیرساخت ها نتوانسته ایم 
هنوز از صادرات سنگ خام جلوگیری کنیم تصریح کرد: به هر حال تغییراتی که در 
قیمت دلار و یورو ایجاد شده، سهم عظیمی در این ماجرا داشته است و حتی اجرای 
پروژه ها را هزینه برتر کرده است. وی گفت: امیدواریم با سرمایه گذاری های خوبی 
که در این سالها داشته ایم و استفاده از نیروی انسانی مناسب و همچنین دانش بومی 

که داریم بتوانیم به نتایج خوبی در این شرایط برسیم.
مدیر پروژه های ایریتک در فولاد مبارکه تاکید کرد: خوشبختانه فولاد مبارکه 
شرکت تولیدی بزرگی است و ۶۰ درصد فولاد کشور را تامین می کند و این سالها 
سرمایه گذاری های خوبی کرده و توانسته ایم دانش فنی را انتقال دهیم و اکثر پروژه 
ها داخلی انجام می شود و به هر حال آمادگی داریم که به صنعت کشور کمک کنیم.

۸0 درصد زنجیره فولاد
بومی سازی شده است
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت نایلون پلاســت البرز شرکت تعاونی به شماره ثبت 
۸۲۷ و شناســه ملی ۱۰۲۶۰۱۴۲۷۵۰ به اســتناد صورتجلســه مجمع 
عمومی عــادی بطور فوق العــاده مــورخ ۰۹/۰۷/۱۳۹۷ و نامه ســماره 
۱۰۷۶۰ مــورخ ۱۸/۰۷/۱۳۹۷ اداره تعــاون کار و رفــاه اجتماعــی آران 
و بیدگل تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : صورتهای مالی وترازنامه منتهی به 
۱۲/۲۹/ ۱۳۹۶ بــه تصویب مجمع عمومی رســید. آخرین رقم ســرمایه 
به مبلغ۴۰۰۰۰۰۰۰۰ریال اعلام گردید. احســان پور عظیمی به کدملی 
۶۱۹۹۶۴۷۵۲۱ بســمت بازرس اصلــی و محبوبه عبدلهــی به کدملی 
۶۱۹۹۷۳۶۶۹۹ بسمت بازرس علی البدل شرکت تعاونی برای مدت یک 

سال مالی انتخاب گردیدند. 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری آران و بیدگل )۶۰۳۵۱۹(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت نایلون پلاســت البرز شرکت تعاونی به شماره ثبت 
۸۲۷ و شناســه ملی ۱۰۲۶۰۱۴۲۷۵۰ به اســتناد صورتجلســه مجمع 
عمومی فــوق العاده مــورخ ۱۰/۰۷/۱۳۹۷ و نامه شــماره ۱۰۷۶۰ مورخ 
۱۸/۰۷/۱۳۹۷ اداره تعاون کار و رفاه اجتماعــی آران و بیدگل تصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : ســرمایه شــرکت به مبلغ۲۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال افزایش 
یافت و تعداد سهام شرکت از ۱۰۰۰ سهم ۴۰۰۰۰۰ ریالی به ۵۰۰۰ سهم 

۴۰۰۰۰۰ریالی تغییر یافت.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری آران و بیدگل )۶۰۳۵۱۸(

آگهی تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شــرکت گوهر تجارت نقش جهان سهامی خاص به شماره 
ثبت ۴۸۱۵۵ و شناســه ملی ۱۰۲۶۰۶۶۳۱۳۰ به اســتناد صورتجلســه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۶/۰۵/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
:موارد زیر به موضوع شرکت اضافه شد: تولید شمش فولاد و کلیه قطعات 
ریخته گری فولادی و چدنی ، واردات وصادرات مواد اولیه و ماشــین آلات 
مورد نیاز صنایع فولاد،صادرات و واردات شمش و قطعات فولادی و چدنی-

ثبت موضوع به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. در صورت لزوم 
پس از کسب مجوزهای لازم از مراجع ذیصلاح.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۶۰۳۵۱۶(

آگهی تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شرکت آریا سیلک باستان به شماره ثبت ۴۵۴۷ و شناسه 
ملی ۱۰۸۶۲۰۶۱۹۹۱ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده 
مــورخ ۰۵/۰۳/۱۳۹۸ و نامه شــماره ۱۳۸۷۷ مورخ ۲۵/۳/۹۸ ســازمان 
هواپیمایی کشوری تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : نام شرکت به " خدمات 
مســافرت هوایی آریا ســیلک باســتان " تغییر یافت و مــاده مربوطه در 
اساسنامه اصلاح گردید.موارد زیر به موضوع اساسنامه اضافه گردید: دفتر 
خدمات مســافرتی که در زمینه تنظیم برنامه های مسافرتی فروش بلیط 
مســافرت ذخیره مکان و هرگونه اقدام مقتضی مربوط به خدمات ترابری 
مسافر به طور مستقیم یا غیر مســتقیم با رعایت قوانین و مقررات سازمان 
هواپیمایی کشــوری فعالیت می نماید.هرگونه نقل و انتقال سهام ایجاد یا 
حذف و یا قبول نمایندگی یا شعبه در هر نقطه از کشور و هرگونه تغییر نام 
در مفاد اساســنامه با الحاق یا حذف یک یا چند ماده در اساسنامه افزایش 
یا کاهش سرمایه شــرکت و انتقال ســهام و همچنین انتقال مرکز اصلی 
شرکت و تغییر مدیرعامل می بایســت با رعایت قوانین و مقررات و اعلام 
کتبی به سازمان هواپیمایی و کشوری انجام پذیرد. اداره کل ثبت اسناد و 
املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری کاشان 

)۵۹۸۳۹۰(

آگهی تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شرکت رادین پلیمر پاسارگاد با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۵۷۰۹۱ و شناسه ملی ۱۴۰۰۶۲۲۴۶۱۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱۴/۰۶/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: - جواد یاوری به 
کدملی ۱۲۱۹۹۴۱۷۸۶ با پرداخت مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰ ریال به صندوق شرکت، 
وارد شرکت شد. سرمایه شرکت از مبلغ ۲۰۰۰۰۰۰ ریال به مبلغ ۳۰۰۰۰۰۰ 
ریال افزایش یافت و ماده ۴ اساســنامه بدین شرح اصلاح شد: سرمایه شرکت 
۳۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی اســت که تماما پرداخت و در اختیار مدیران شرکت 
قرار گرفته است. - شرکای شــرکت و میزان سهم الشرکه هر یک بدین شرح 
می باشــد: محمدرضا علی زاده مبارکه به کدملــی ۵۴۱۹۱۲۰۸۱۱ دارنده 
۱۰۰۰۰۰۰ ریال، ســیدمجتبی مومنی به کدملــی ۴۲۱۹۶۶۹۸۷۶ دارنده 
۱۰۰۰۰۰۰ ریال و جواد یاوری به کدملی ۱۲۱۹۹۴۱۷۸۶ دارنده ۱۰۰۰۰۰۰ 
ریال سهم الشرکه. اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۵۹۸۳۸۹(

آگهی تغییرات شرکت

تاسیس موسســه غیر تجاری انجمن خیریه رســول رحمت حامی بیماران و بیمارستان شــهید محمد منتظری نجف آباد درتاریخ 
۱۴/۰۶/۱۳۹۸ به شماره ثبت ۵۷۱ به شناسه ملی ۱۴۰۰۸۵۹۹۷۰۹ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر 
جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع : کلیات:الف : ســاماندهی مشارکت های مردمی برای حمایت از بیماران-ساخت و تجهیز و 
بازسازی و توسعه بیمارستان-هماهنگی خیرین برای مشارکت در توسعه سلامت ب :روش اجرای هدف -همکاری با واحد مددکاری 
بیمارستان جهت کمک به حوزه مددکاری به منظور شناسایی نیاز های بیماران و اولویت های توسعه بهسازی و خدمات بیمارستانی 
بر اســاس توان انجمن -پیگیری به منظور بهره برداری از حداکثر ظرفیت های بخش دولتی و غیر دولتی -تبلیغات و اطلاع رســانی 
،برگزاری همایش هایی با حضور مردم،خیرین وگروه های داوطلب به منظور معرفی نیازهای بیماران،برنامه های توســعه بیمارستان 
و اهداف انجمن -شناسایی نیاز های اصلی و اولویت تامین یا تجهیز منابع از طریق روش های نوین کسب منابع -برگزاری جشن های 
گلریزان،بازارچه های خیریه،گرفتن حــق عضویت،توزیع صندوق های جمع آوری کمک های مردمی بــا اخذ از مرجع صدور پروانه 
فعالیت مدت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان اصفهان ، شهرستان نجف آباد ، بخش مرکزی ، شهر نجف آباد، محله 
۱۷شهریور ، خیابان ۲۲ بهمن ]۲۲-۳۳[ ، خیابان ۱۷ شهریور ، پلاک ۳۲۲ ، طبقه همکف کدپستی ۸۵۱۴۶۷۴۶۸۷ دارایی موسسه: 
مبلغ۵۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال می باشد. اولین مدیران : غلامحسین سلیمانی نسب به شماره ملی ۱۰۹۱۵۱۷۰۰۲ به سمت رئیس هیئت 
مدیره به مدت ۲ سال رضا کریمی حسین آبادی به شماره ملی ۱۰۹۲۰۳۳۹۶۳ به ســمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت ۲ سال 
سیدحسین صادقی نجف آبادی به شماره ملی ۱۰۹۱۵۰۳۸۴۲ به سمت خزانه دار به مدت ۲ سال ناصر چهارده معصومی نجف آبادی 
به شماره ملی ۱۰۹۰۹۵۹۳۴۶ به سمت مدیر عامل به مدت ۲ سال علی ســلیمان نژاد به شماره ملی ۱۰۹۰۸۸۳۲۱۸ به سمت عضو 
هیئت مدیره به مدت ۲ ســال فخر الدین ابراهیمیان نجف آبادی به شــماره ملی ۱۰۹۱۳۲۳۱۵۱ به سمت عضو هیئت مدیره - عضو 
علی البدل به مدت ۲ سال زهرا جلائی به شماره ملی ۱۲۸۵۰۱۹۹۳۸ به ســمت عضو هیئت مدیره - عضو علی البدل به مدت ۲ سال 
محمدرضا ایمانیان به شماره ملی ۱۰۹۰۳۴۶۲۰۴ بسمت بازرس اصلی به مدت یکسال حمیده معین به شماره ملی۱۰۹۰۸۵۸۵۷۴ 
بسمت بازرس علی البدل به مدت یکسال دارندگان حق امضا : کلیه اســناد و مدارک و اوراق بهاءدار و تعهد آور با امضای مدیرعامل و 

خزانه دار و در غیاب خزانه دار با امضای رئیس هیات مدیره و با مهر انجمن معتبرمی باشد. 
اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه با توجه به نامه شــماره ۷۵۵۰/۱/۲۰۵۹ - ۱۰/۰۶/۱۳۹۸ فرمانداری ویژه شهرستان نجف آباد 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری نجف آباد )۵۹۸۳۹۱(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییــرات شــرکت تعاونــی زنبــور داران نجف آباد به شــماره 
ثبــت ۷۶ و شناســه ملــی ۱۰۲۶۰۰۲۲۳۰۳ به اســتناد نامه شــماره 
۱۳۸۹/۷۷۹/۱۸۴/۳/۲۰۵ مورخ ۰۸/۱۱/۱۳۹۷ اداره تعاون روســتائی 
شهرســتان نجف آبــاد و صورتجلســه مجمــع عمومی عــادی مورخ 
۳۰/۰۸/۱۳۹۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: - ســرمایه شــرکت به مبلغ 
۲۸۶۷۶۳۰۰۰۰ ریــال افزایــش یافته اســت. - فضل اله ســلیمانی به 
شــماره ملــی ۱۰۹۰۲۸۲۸۵۰ و محمدعلی نژاد زارعی به شــماره ملی 
۰۴۲۱۰۹۴۷۸۸ به ســمت بازرسان شــرکت برای مدت یک سال مالی 
انتخاب گردیدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری نجف آباد )۶۰۳۵۱۷(

آگهی تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شــرکت تعاونی خدماتی بازرگانی فولاد ورق ســپاهان به 
شماره ثبت ۵۰۶۰۵ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۶۹۱۳۲۱ به استناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مورخ ۱۴/۱۰/۱۳۹۷ و نامه شماره۲۰۲۹۱ مورخ۲/۳/۱۳۹۸ 
اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی شهرستان اصفهان : شعبه شرکت به نشانی 
: اســتان اصفهان ، شهرســتان مبارکه ، بخش مرکزی ، شهر طالخونچه، 
منطقه کارگاهی امیرکبیــر ، خیابان مهارت ، خیابان تعــاون ، پلاک ۵۳ ، 
جنب شرکت تعاونی کامیونداران ، طبقه همکف کدپستی ۸۴۹۸۱۳۹۸۴۴ 
تاســیس گردد و مجتبی داوری دولت آبادی با کدملی ۶۶۰۹۹۱۲۰۱۷ به 
سمت مدیر شعبه تعیین شد . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان 

اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۵۹۸۳۹۲(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی انتقالی شــرکت برج بران جوان شــرکت با مســئولیت محدود به 
شــماره ثبت ۱۳۹۲ و شناســه ملی ۱۰۸۶۱۸۳۲۳۶۷ به موجب آگهی 
تغییرات مورخ ۲۹/۱/۱۳۹۶ و صورت جلســه مجمع عمومی فوق العاده 
مورخ ۱۸/۱/۱۳۹۶مرکز اصلی شــرکت از واحد ثبتی فلاورجان به واحد 
ثبتی اصفهان به نشانی اصفهان شــهر اصفهان-پنج رمضان-کوچه بهار-

خیابان پنج رمضان-پلاک ۱۶۱-ساختمان مهتاب ۱۵-طبقه دوم-واحد 
۹ کدپســتی۸۱۳۷۸۷۳۶۹۸ انتقال یافت و در واحد ثبتی اصفهان تحت 

شماره ۵۸۴۹۹به ثبت رسید و جهت اطلاع عموم آگهی میگردد.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۶۰۴۲۳۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی انحلال شــرکت تولیدی صنعتی نو آوران تجارت وطن با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت ۴۱۴۷۲ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۵۹۱۹۳۳ به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومی فوق العــاده مورخ ۲۷/۰۴/۱۳۹۸: شــرکت 
مذکور منحل اعلام گردید و مرتضی رضائی آدریانی به سمت مدیرتصفیه 
برای مدت یک سال انتخاب گردید. نشــانی محل تصفیه استان اصفهان ، 
شهرستان خمینی شهر ، بخش مرکزی ، شهر خمینی شهر، محله آدریان ، 
کوچه شماره ۱۰ ، کوچه شماره ۱۰۷ ، پلاک ۰ ، طبقه همکف به کدپستی 

۸۴۱۸۸۳۷۶۴۱ و شماره تماس ۰۳۱۳۳۶۷۲۹۷۵ می باشد.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۶۰۴۲۳۸(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی انتقالی شــرکت صدر پی ســورن با مســئولیت محدود به شماره 
ثبت ۶۳۰۸۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۳۹۶۸۲۵۹ به موجب آگهی تغییرات 
و   ۰۶/۰۶/۱۳۹۸ مــورخ   ۱۳۹۸۳۰۴۱۴۴۴۷۰۰۰۳۱۰ ی  شــماره 
صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۵/۰۵/۱۳۹۸ مرکز اصلی 
شرکت صدر پی سورن با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۲۸۳۰ از واحد 
ثبتی لردگان به واحد ثبتی اصفهان به نشــانی ، اســتان اصفهان -شهر 
اصفهان دســتگرد خیار -خیابان آزادگان -کوچــه همتیان -پلاک صفر 
-طبقه همکف- کدپســتی ۸۱۷۷۸۱۷۴۳۱ انتقال یافت و در این اداره 
تحت شماره ۶۳۰۸۶ به ثبت رســید و جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۶۰۴۲۳۵(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات موسسه باشگاه ورزشی وفرهنگی کارگران اصفهان به شماره ثبت ۲۶ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۰۰۸۷۸۵ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱۱/۱۱/۱۳۹۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : نام موسسه از باشگاه ورزشی وفرهنگی کارگران اصفهان به مجموعه ورزشی و تفریحی کارگران 
استان اصفهان تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید.محل قانونی موسسه به آدرس جدید: استان اصفهان ، شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی 
، شهر اصفهان، محله چهار باغ بالا ، کوچه سرور ]۲۹[ ، خیابان چهار باغ بالا ، پلاک ۰ ، مجتمع کارگران ، طبقه همکف کد پستی ۸۱۶۳۸۱۳۹۵۱ تغییر یافت 
و ماده مربوطه به شرح فوق اصلاح گردید. اهداف و موضوع فعالیت موسسه به شرح ذیل تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید : ۱- نهادینه 
سازی فرهنگ ورزش در جامعه کارگری به منظور ایجاد نشاط کاری و حفظ سلامت کارگران ۲- تقویت قوای جسمی و روحی و افزایش بهره وری کارگران 
۳- ارائه خدمات ورزشی و تفریحی به کارگران و اجرای برنامه های ورزشی متناسب با مشاغل مختلف به منظور پیشگیری از آسیب های شغلی ، با تمرکز و 
تاکید بر شغل های غالب مناطق مختلف کشور ۴- نیاز سنجی ورزش کارگران متناسب با شرایط کاری ، اقلیمی ، اجتماعی ، و فرهنگی جامعه کار و تولید 
۵- برگزاری مسابقات آمادگی جسمی ، فکری و مهارتی معطوف با مشاغل مختلف ۶- تعلیم و آموزش در یک یا چند رشته ورزشی زیر نظر مربیان مربوطه 
و تشکیل کلاسهای آموزشی در رشته های مختلف ورزشی ۷- تربیت و آماده کردن کارگران ورزشکار برای شرکت در مسابقات ۸- ترویج و توسعه ورزش 
در کارگاهها و کارخانجات ۹- ایجاد علاقه و انگیزه و جلب مشــارکت حداکثری کارگران و کارفرمایان به منظور توســعه ورزش جامعه مخاطب از طریق 
برگزاری مسابقات بین تیمهای کارگری و باشگاهی و انعکاس فعالیتهای ورزشی کارفرمایان و کارگران در جامعه ۱۰- برگزاری برنامه های ورزش همگانی 
به مناســبتهای مختلف برای کارگران و خانواده آنها ۱۱- انجام پژوهش ها و تهیه و تامین نرم افزارها و تولیدات مختلف به منظور دستیابی به اهداف فوق

 ۱۲- ایجاد خانه های فرهنگ کار و تلاش د: اساسنامه جدید در ۲۲ ماده و ۹ تبصره تصویب گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۵۹۸۳۸۸(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت بازرگانی رهاورد هستی کویر شرکت با مسئولیت محدود به شــماره ثبت ۱۶۰۲ و شناسه ملی ۱۰۳۲۰۶۰۷۲۱۶ به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۷/۰۶/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : موضوع شرکت به شرح ذیل تغییر یافت و ماده 
مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید: ثبت موضوع فعالیت به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز 
بازرگانی. اخذ و اعطای نمایندگی تهیه و تولید وفروش و پخش محصولات غذایی شــامل نمک . گیاهان دارویی عرقیات گیاهی انواع سرکه 
انواع رب . بسته بندی شامل :انواع حبوبات .انواع ادویه . آرد . سویا. قهوه . نمک غیر خوراکی و خوراکی و خشکبار و بسته بندی گیاهان دارویی 
و عرقیجات گیاهی و انواع ســرکه و رب پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیصلاح اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری آران و بیدگل )۶۰۴۲۳۷(

آگهی تغییرات شرکت

آگهــی تغییــرات شــرکت چنــد منظــوره کارکنــان شــرکت 
نمایشــگاههای اســتان اصفهان شــرکت تعاونی به شــماره ثبت 
۱۶۵۳۲ و شناســه ملی ۱۰۲۶۰۳۷۴۶۶۶ به اســتناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مورخ ۲۴/۰۴/۱۳۹۸ و به اســتناد نامه شماره ۵۱۹۵ 
مورخ ۲۶/۵/۱۳۹۸ اداره تعاون شهرستان اصفهان تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد :
 فاطمه طهماســبی کدملی:) ۱۲۸۸۹۸۴۰۸۱ ( به ســمت رئیس 
هیئت مدیره و نداء عباســی دینانی کدملــی:) ۱۱۴۰۷۴۰۸۹۱ ( 
به ســمت نایب رئیس هیئت مدیــره و حمید جــوادی کدملی:) 
۱۲۸۷۰۷۲۴۸۸ ( به ســمت منشــی هیئت مدیره و حسین سید 
معلمی کدملی:) ۱۲۷۰۶۷۸۷۸۷ ( به ســمت مدیر عامل تا تاریخ 
۱۱/۱۱/۱۳۹۹ انتخاب شــدند. کلیه قراردادها و اسناد تعهد آور از 
قبیل چک، سفته و برات و اوراق بهادارپس از تصویب هیأت مدیره، 
با امضای مدیرعامل و فاطمه طهماســبی بلداجی )ســمت رئیس 
هیأت مدیره( و درغیاب فاطمه طهماســبی بلداجی)سمت رئیس 
هیئت مدیــره( با امضای ندا عباســی دینانی )ســمت نایب رئیس 
هیئت مدیره( و مهر شرکت معتبر خواهد بود واوراق عادی با امضاء 
آقای حسین ســید معلمی )مدیرعامل( و مهر شرکت معتبر خواهد 

بود .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۶۰۳۵۱۵(



سیاسـت مداران ایرانـی هر وقـت می خواهند یک راه حـل ظاهرا معقول 
و آسـان ولی در واقع سـهل و ممتنع برای مشـکلات اقتصادی پیشنهاد 
کنند سـراغ »هدایت نقدینگی سـرگردان« به سـمت »تولید« می روند. 
هرزمانـی که تـورم مسـاله اقتصادی کشـور باشـد، می خواهنـداز این 
هدایـت بـرای »جذب و دفـن« نقدینگی اسـتفاده کنند و هـر زمان که 
مسـاله رکود مطـرح اسـت، می خواهند بـا آن »رونق و اشـتغال« ایجاد 
کننـد. در این یادداشـت کوتـاه اسـتدلال می کنیم که چنیـن تصوری 
ناشـی از درک غلط از تعریف و مفهوم نقدینگـی در اقتصاد کلان و نظام 
بانکـی و به تبع آن توهم مدیریت و هدایت نقدینگی سـرگردان اسـت.

 
سوء فهم در مفهوم نقدینگی

هـر بـار کـه آمـار نقدینگی اعلام می شـود خیلی هـا را به ایـن تصور می انـدازد که 
»حـالا که کشـور ما ایـن قدر پول دارد چـرا آن را صرف رونـق و فعالیت نکنیم؟«. 
سـوء فهـم اول در این جـا ایـن اسـت که گویی نقدینگـی چیزی مثل طـلا و نقره 
و پـول نقـد در صنـدوق بانـک ها اسـت که فعـلا در حال خـاک خوردن اسـت یا 
در زیربالـش و تشـک مـردم درسـرگرداني مانده اسـت و مي توان بـا یک مدیریت 
صحیـح بـا اسـتفاده از آن دسـت به سـرمایه گـذاري زد، صدهـا پـروژه اقتصادي 
راه انداخـت و رشـد اقتصـادي بـالا را محقـق کـرده و میلیـون هـا فرصت شـغلي 
ایجـاد کـرد. تمـام ایـن مـوارد صرفـا یک توهم اسـت. نقدینگـي - یا بـه اصطلاح 
اقتصاددانـان پـول و شـبه پول یاM۲- به مجموع اسـکناس و مسـکوک در دسـت 
مـردم، سـپرده هاي جاري و سـپرده هـاي پس انداز بخش خصوصـي نزد بانک ها 
گفتـه مـي شـود. در کشـور مـا - مثـل اکثـر اقتصادهای دیگر- سـهم اسـکناس 
و مسـکوک از ایـن رقـم بسـیار کوچـک )حـدود ده درصـد( اسـت و عامـل اصلی 
سـازنده نقدینگـی »وام هایـی« کـه قبـلا به افـراد پرداخت شـده وجایی اسـتفاده 
شـده اسـت. پـس نقدینگـی نه به معنـاي پول نقد اسـت و نه یـک دارایي و منبع 

اقتصادی واقعي اسـت!
بـراي تقریـب بـه ذهـن مثـال می زنیم: فـرض کنیـد خانم الـف از طریـق فروش 
دارایـی اش مبلـغ ۱۰۰ دلار تهیـه کـرده و آن را براي کاری )مثلا یک سـفر کاری( 
در اختیـار همسـرش قـرار داده اسـت و در عوض این وام یک رسـید دریافت کرده 
اسـت. اکنون بخشـي از دارایي خانم الف رسـید ۱۰۰ دلاري او از همسـرش اسـت 
)همـان طـور که بخشـی از دارایی یک خانواده ممکن اسـت رسـید طلـب آنان از 
دولـت در قالـب اوراق مشـارکت یـا قرضه باشـد(. حالا آیـا این خانـواده مي توانند 
ایـن صـد دلار دارایـی خانـم الف را دوباره در امر مناسـبي سـرمایه گـذاري کنند؟ 
پاسـخ منفـي اسـت، صـد دلار روی کاغذ، طلب خانم الف از همسـرش اسـت، اما 
ایـن طلـب بـه معنـاي ۱۰۰ دلار نقد یـا منبع مالی آزاد نیسـت و نمی توانـد دوبار 
هزینه شـود! مفهوم نقدینگی در اقتصاد کلان عینا و دقیقا مشـابه این طلب است، 
نقدینگی: مجموع طلب ثبت شـده سـپرده گذاران بانکي از وام گیرندگان و سـایر 
بدهـکاران بانکـي اسـت. این طلب در دفاتر و رایانه ها در بانک ثبت شـده اسـت و 

در جایـي دیگر وجـود ندارد! 
 

سرمایه گذاری حقیقی
عامل رشد و رونق

عامل واقعی که در اقتصاد باعث رشـد و رونق می شـود »سـرمایه گذاری حقیقی« 
اسـت و سـرمایه گذاری از »هـوا« - یـا اعـداد روی دفاتر بانک ها - خلق نمی شـود. 
سـرمایه گذاری چیسـت؟ بـرای تقریـب ذهن فکر کنید همه ما کشـاورز هسـتیم 
و هـر سـال مقـداری گنـدم تولیـد می کنیم. بخشـی از این گنـدم را مـی خوریم 
)مصرف( و بخشـی را به عنوان دانه )سـرمایه گذاری( برای کشـت سـال بعد کنار 
می گذاریـم. کاری کـه بانک هـا می کنند این اسـت که به خانم الف کـه زمین دارد 
ولـی الان گنـدم اضافـه ندارد کمـک می کنند که به کمـک اعتبار بانکـی از آقای 
ب کـه دانـه گنـدم اضافه دارد ولـی زمین ندارد، گندم قرض بگیرد و امسـال بکارد 
و سـال بعد با بهره پس بدهد. دسـت آخر کل دانه گندمی که در اقتصاد کاشـته 
می شـود، نـه می توانـد از میـزان گندم هـای موجـود بیش تر شـود و نه بـا وام های 

بانکـی چندان زیاد می شـود.
 ممکـن اسـت در ایـن اقتصـادی کـه مثلا کلا صـد دانه گنـدم برای کاشـت دارد 
)پس انـداز حقیقـی در کلان(، معـادل هـزاران هـزار دانـه گنـدم »نقدینگـی« در 
جریـان باشـد چـون ده  ها کشـاورز و کارگر مختلف بابت فعالیت هـای مختلف وام 
گرفته انـد و دفتـر مختلـف بانـک را تغییـر داده اند و جمـع این وام هـا عدد خیلی 
بزرگـی اسـت. ولی دسـت آخر گندم قابل کشـت ما محدود به آن صـد دانه گندم 
)پـس انـداز شـده جهت کشـت( خواهد بود! اعتبـارات بانکی فقط عامل تسـهیل 
و روغـن کاری ایـن مبـادلات بین افـراد مختلف بـوده و نمی تواند تبدیل بـه »دانه 

گنـدم« جدید شـود...)ادامه دارد(

جمع بندی
  )Hot Money( »چیـزی که بـه صورت نادقیـق بـه آن »نقدینگـی سـرگردان
می گوینـد مثـل یـک سـیلاب اسـت که اگـر ظرفیـت جـذب آن در خاک )بـازار 
دارایی هـای کشـور( نباشـد، هـر جا بخورد خرابـی به بار مـی آورد. ولـی نمی توان 
آن را کانال کشـی کـرده و بـرای »آبیاری« مزارع اسـتفاده کرد! سـیلاب راه خود را 
پیـدا می کنـد و فقـط ممکن اسـت از یـک دره به دره دیگـر بـرود و عامل هدایت 
بیـن دره هـا هـم جذابیت این دره ها اسـت. یعنـی جهت علیت از سـمت »هدایت 
نقدینگـی« به »تولید« نیسـت، بل که اعتباراتـی که صرف سـرمایه گذاری در یک 
بازار )مسـکن، سـهام، تولید، ارز( شـده اسـت می تواند بازپس داده شـده و معطوف 
بـه بـازار دیگری شـده و اعـداد »اسـمی« را در آن بـازار متورم سـازد. با این تعبیر 
تنهـا کاری کـه گاهی می شـود بـرای هدایت نقدینگی سـرگردان کرد این اسـت 
که مسـیلی بسـازیم که این سـیلاب موقتا در آن تخلیه شـود )مثلا بازار سـهام( و 
کم تریـن خرابـی را در قیمت های اسـمی سـایر دارایـی ها )مثل ارز یا مسـکن( به 
بـار بیاورد. دسـت آخر اثر نقدینگـی روی بازارهـای دارایی »اسـمی« خواهد بود و 
اثـرات  »حقیقـی« آن بسـیار جـای اما و اگـر دارد. خلاصه این که، اشـتغال و تولید 
تابـع ایـن سـیلاب نیسـت و فقط تابـع تعـداد گندم  هـا )پس انـداز کل(  و زحمت 

کشـاورزان )سـرمایه انسـانی( و بازده زمین ها )فناوری( اسـت.

براســاس نتایــج طرح هــای 
آمارگیــری هزینــه و درآمد 
خانوارهای شهری و روستایی 
ســال ١٣٩٧ هر خانوار شهری 
در کل ســال به طور متوســط 
٤٣ میلیون و ٤٩١ هزار تومان 
درآمد و ٣٩ میلیون و ٣٢٣ هزار تومان هزینه داشــته 
که معادل متوسط ماهانه ٣ میلیون و ٦٢٤ هزار تومان 
درآمد و ٣ میلیون و ٢٧٧ هزار تومان هزینه می باشــد. 
هر خانوار روســتایی نیز در ســال مزبور ٢٣ میلیون و 
٣١١ هزار تومان درآمــد و ٢١ میلیــون و ٤٤٧ هزار 
تومان هزینه داشــته که معادل متوســط ماهانه یک 
میلیون و ٩٤٣ تومان درآمد و یک میلیون و ٧٨٧ هزار 

تومان هزینه بوده است.
مابه التفاوت درآمد و هزینه ســالانه خانوارهای کشــور 
در ســال ١٣٩٧ نشــان می دهد هر خانوار شــهری به 
طور متوســط ٤ میلیون و ١٦٨ هزار تومان و هر خانوار 
روستایی یک میلیون و ٨٦٤ هزار تومان بیشتر از هزینه 
سالانه اش درآمد داشته است که معادل متوسط ماهانه 
٣٤٧ هزار و ٣٠٠ تومان و ١٥٥ هــزار و ٤٠٠ تومان به 

ترتیب برای هر خانوار شهری و روستایی بوده است.
لازم به ذکر اســت مابه التفاوت درآمد و هزینه خانوار 
لزوماً به معني پس انداز خانوار نیســت. بطور ســاده 

پس انداز عبارت است از بخشي از درآمدهاي افراد که 
خرج نشده است. 

اما در تحلیــل هاي اقتصــاد کلان مفهوم صحیح پس 
انــداز را باید از جریــان دایره وار درآمــد و تولید ملي 

فهمید .
با توجه به اینكه هر درآمدي که ایجاد مي شود از طرف 
دیگر به معني تولید کالا و خدمات است، لذا خودداري 
از مصرف و خرج نكردن تمــام درآمد به معني مصرف 
نشدن بخشــي از کالا و خدمات تولید شده نیز بوده و 
در واقع در مفهوم اقتصــاد کلان، همین بخش از تولید 

مصرف نشده است که بیانگر پس انداز مي باشد. 
روند مابه التفاوت درآمد و هزینه خانوارها در سال های 
اخیــر از مثبت بودن ایــن مابه التفاوت از چند ســال 
گذشــته حكایت دارد؛ بــه گونه ای که در ســال های 
١٣٩٥ و ١٣٩٦ نیــز هر خانوار شــهری بــه ترتیب ٣ 
میلیون و ٢٣٩ هــزار تومان و ٣ میلیــون و ٧٤٢ هزار 
تومان و هر خانوار روســتایی به ترتیب یک میلیون و 
٩٩٦ هزار تومان و ٢ میلیون و ٣١٧ هزار تومان بیشتر 

از هزینه سالانه اش درآمد داشته است.
 در واقع، از ســال ١٣٩٥ تا ١٣٩٧ هر خانوار شهری به 
ترتیب ١٠,٢ ، ١٠.٢ و ٩.٦ درصد و هر خانوار روستایی 
به ترتیب ١١.٣ ، ١١.٥ و ٨ درصد از درآمدش نسبت به 

کل هزینه هایش بیشتر بوده است...

سال پنجم
شماره  نود و هشت
۳۱ شهریور ۱۳۹۸
۲۲ محرم  ۱۴۴۱
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مهرداد جمال ارونقی، معاون فنی گمرک خبر داد: بر اساس تفاهمنامه جدید امضا شده 
با سازمان استاندارد، کالاهایی که به دلیل طبقه بندی براساس کاربرد در گمرک معطل 
هستند، بزودی ترخیص می شوند. وی گفت: طبقه بندی برخی کالاهای وارداتی بر اساس 
کاربرد انجام می شود و وقتی کالا به گمرک رسید، باید مطابقت آن را از مرجع متولی 
استعلام کند؛ یعنی آن مرجع باید مطابقت کالای اظهاری و رسیده به گمرک را با کالایی 

که ثبت سفارش شده اعلام کند. 

محمدعلی دهقان دهنوی، معاون اقتصادی وزارت اقتصاد درباره برنامه های عملیاتی وزارت 
اقتصاد برای پیشبرد سیاست های انبساطی گفت: برنامه هایی که در راستای رونق تولید 
طراحی شده است در جهت سیاست های انبساطی است تا بتوانیم رشد اقتصادی را به نحوی 
احیا کنیم.دهقان دهنوی همچنین با رکودی توصیف کردن شرایط حاکم بر اقتصاد ادامه 
داد: زمانی که رشد اقتصادی منفی می شود، یعنی در شرایط رکودی قرار داریم. در چنین 
شرایطی یکی از اقداماتی که می تواند به ما در خروج از رکود کمک کند تقویت تقاضا است .

آمادگی برای احیای رشد اقتصادیکاهش رسوب کالاها در گمرک

ریشه کنی فقر
با محو یارانه های سیاه

مسیلی برای سیلاب نقدینگی 

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 
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شمــاره 
نود و هشت

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

متوسط درآمد خانوارهای ایرانی

نگاره

  اختلاس، به همین خوشمزگی!
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آیا می توانیم ظرف ۳ ماه »فقر مطلق« را در 
کشور به صفر برسانیم؟

حتی در اوج تحریم خارجی و رکود اقتصاد 
داخلی، می توان قاطعانه گفت که پاسخ این 
سوال مثبت است. چگونه؟ کافی ست با 
درایت و قاطعیت کافی، حجم عظیم یارانه 
سیاه را به یارانه سپید تبدیل کنیم. مواردی 
که آنها را »یارانه سیاه« می نامم، طیف 
وسیعی از یارانه های تخریب گر »عدالت«، 
تخریب گر »شفافیت« و تخریب گر »رقابت 
سالم اقتصادی« را شامل می شوند: از توزیع 
واردکنندگان  بین  دولتی  دلار  هنگفت 
نورچشمی و مسافران خارجی گرفته تا ارائه 

حجم عظیمی از یارانه به سوخت هواپیما!.
یارانه های سیاه، ۴ ویژگی دارند:

اول، معمولا از طرف گروه های فشار مختلف 
به بهانه هایی مانند فقرزُدایی یا کنترل تورم 
یا حمایت از تولید ملی بر دولت تحمیل 
می شوند. دوم، سهم محروم ترین اقشار از 
ثروت های خدادادی کشور را شدیدا کاهش 
می دهند. سوم، رقابت بین تولیدکنندگان 
بر سر دلربایی از مشتریان به وسیله بهبود 
قیمت و کیفیت کالاها را، به رقابت بر سر 
دلربایی از مقامات حاکمیتی برای دریافت 
انواع رانت دولتی منحرف می کنند، و چهارم، 
کردن  حجیم  با  را  فساد  انواع  پتانسیل 
بنابراین  بالا می برند.  »امضاهای طلایی« 
برنامه های فقرزُدایی با محوریت ریشه کنی 
یارانه های سیاه و تبدیل آنها به یارانه های 
سپید، شامل مواردی از این دست خواهد بود: 

اول: برنامه »دلار همگانی«
از  عظیمی  سال حجم  هر  اینکه  بجای 
یارانه سیاه را در قالب »دلار دولتی« بین 
و  کنیم  توزیع  نورچشمی  واردکنندگان 
ته مانده دلار دولتی را هم بین مسافران 
خارجی)سیاحتی یا زیارتی( بذل و بخشش 
کنیم، سهمیه مساوی از دلار دولتی را در 

اختیار همه ایرانیان قرار دهیم .
دوم: برنامه »بنزین همگانی«

بجای اینکه هر سال حجم عظیمی از یارانه 
سیاه را در قالب بنزین و گازوییل ارزان توزیع 
کنیم که سهم عمده آن به خانوارهای ثروتمند 
مالک چندین خودرو و نیز قاچاقچیان بنزین 
می رسد، سهمیه مساوی از بنزین و گازوییل 
ارزان را در اختیار همه ایرانیان قرار دهیم 

سوم: برنامه »وام همگانی«
 بجای اینکه هر سال بودجه هنگفتی را برای 
ارائه یارانه سیاه در قالب توزیع وام های بدون 
بهره ای اختصاص دهیم، سهمیه مساوی 
از وام کم بهره را در اختیار همه ایرانیان قرار 
دهیم. هر یک از شهروندان که وثیقه قابل 
قبول بانکی ارائه کردند، بتوانند مستقیما 
از این وام استفاده کنند و هر فردی هم 
سهمیه  بتواند  نداشت،  بانکی  وثیقه  که 
یا حتی آن  بفروشد  را  وام کم بهره خود 
سهمیه را به کارآفرینی ببخشد که تضمین 
می کند شغل یک ساله در اختیار او قرار 
دهد.  هرکدام از این برنامه ها)دلار همگانی، 
بنزین همگانی و وام همگانی( می توانند 
اسکلت برنامه ای ملی برای ریشه کنی »فقر 
مطلق« بوده و این هدف ارزشمند را از مسیر 
ریشه کنی »یارانه های سیاه« و تبدیل آنها به 

»یارانه های سپید« را محقق کند. 

  احسان گنجی

“ همه رفتنی هستند”. این جمله را معمولاً 
دقیقه ای  گرفتن های چند  عبرت  آن  در 
در مراسم تدفین به هم می گوییم. وقتی 
خودمان  به  یکجوری هایی  می خواهیم 
دل گرمی بدهیم که این سرنوشت محتوم 
است و عین عدل خداوند. اما این روزها دیگر 
موج مهاجرت دست کم در میان نخبگان انکار شدنی نیست. موضوعی که 
قبلاً تلاش می شد آن را خیلی جدی نگیرند حالا دیگر زیر هیچ فرشی 

پنهان شدنی نیست.
گفتگویی از علیرضا فغانی داور بین المللی فوتبال ایران پخش شد که 
در آن مثل همیشه خونسرد حرف می زد و بی هیچ ابایی از رفتن گفت. 
از مهاجرت. و خلاصه حرف هایش این بود که برای »زندگی بهتر«، 

»آرامش بیشتر« و »آسودگی و رفاه بیشتر« خودم و خانواده ام می روم.
دهه هفتاد مستندی از تلویزیون پخش می شد در مورد کسانی که 
مهاجرت کرده اند و نگون بخت شده اند. روایت اصلی این بود که آن ور آب 
خبری نیست، بروید از درد غربت می میرید و سراب است و گول زرق و 

برقش را نخورید.
اما حالا دیگر مردم می دانند که بسیاری از همان ها که آن مستند را 
ساختند یا دستور ساخت و پخشش را دادند، درست همان موقع داشتند 
بچه هایشان را می فرستادند آن ور آب و خودشان هم برای گرفتن اقامت 
آن وری تقلایی می کردند. مهاجرت یک انتخاب است. یک حق. بعضی ها 
می گویند درست است که آسمان در همه جای جهان یک رنگ است اما 
زمین اش فرق دارد. آدم یک بار به دنیا می آید و یک بار فرصت زیستن دارد 
و باید برود جایی که احترام بیشتری می بیند و لذت و آرامش بیشتری هم 

نصیبش می شود. 
علیرضا فغانی هم حق دارد برود. وقتی برخی یواشکی می روند و زیر پرچم 

کشور دیگر سوگند وفاداری می خوانند و شهروندی می گیرند، فغانی چرا 
نرود و نگیرد؟ اتفاقاً انسان صریح اللهجه ای است که خیلی از این اداها در 

نیاورده است.
وقتی مجری از او پرسید که فکر می کنی بروی دل مردم برایت تنگ 
می شود و چه می گویند؟ دو بار گفت:»می گویند به جهنم! در را هم پشت 
سرت ببند«! با همان صراحتی که خیلی اوقات به جاه طلبی و غرور ترجمه 

شده حرف زد و رفت استرالیا!
قصد موعظه ندارم. چندباری موقعیت رفتن داشتم و نرفتم. علیرغم همه 
لحظه های تلخی که بعد از آن تجربه کردم، پشیمان نیستم. کسانی البته 
هستند که دوست دارند آدم را »پشیمان کنند« اما »چراغم در همین 
خانه می سوزد«. اما این رفتن ها را جدی بگیرید. این روزها هرکس 
می تواند می رود. بسیاری از آنها که نمی روند هم ماندن انتخاب ناگزیرشان 

است!

در همه جای جهان آدم ها در پی یافتن زندگی بهتر یا ماجراجویی تازه 
مهاجرت می کنند. از شهری به شهری، از کشوری به کشوری و از قاره ای 
به قاره ای. اما رفتن مغزها و سرمایه ها و استعدادها خسارت ملی است. 
اسمش می خواهد پناهندگی باشد یا مهاجرت فرق زیادی ندارد. کسی که 

برود چراغش را جای دیگری و برای کسان دیگری روشن می کند.
مشابه همان حرفی که اصغرفرهادی نمی دانم کجا درباره ی رفتن از ایران 
زده. گفته بود آدم بچه ی بیمار خود را در خانه رها نمی کند و برود٬ ولو 

این که بداند ماندنش هم دردی از او دوا نمی کند.
فرمول »اگر ایران اوضاعش خوب شود٬ برمی گردم« نوعی عافیت طلبی 
دارد که یعنی من حاضر نیستم هزینه های این بهتر شدن اوضاع را بپردازم. 
یعنی آن ها که مانده اند٬ زحمت بکشند و اوضاع را بهتر کنند. حالا هر وقت 
بهتر شد٬ من هم برمی گردم. کاش زیستن اینجا آسان تر بود آن وقت نه 

این همه »رفتن« ارزش بود؛ نه  انتخاب.

درسی از مهاجرت » علیرضا فغانی« 
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  میثم هاشم خانی

چرا کتاب خواندن برای مغز شما بسیار مهم است؟

مطالعه

می توانید مکمل های روغن ماهی مصرف کنید یا مقدار زیادی 
زردچوبه میل کنید. هر هفته می توانید در کلاس زبان، کتاب های 
معما یا چند ساعت ورزش سرمایه گذاری کنید. روش های بی شماری 
برای )بهبود ظاهرا( حافظه و عملکرد شناختی شما وجود دارد. بر 
اساس یک گزارش مهم تحقیقات بازار انتظار می رود صنعت آموزش 
و ارزیابی مغز تا سال ۲۰۲۲ به ۸ میلیارد دلار برسد اما ارزانترین، 
ساده ترین و زمانبرترین روش آزمایش شده برای هشیار کردن مغز 
درست جلوی صورت شما قرار دارد و آن کتاب خواندن است.ماهیت 

خواندن، مغز را به کار سخت تر و بهتر ترغیب می کند. ماریان گرگ، 
مدیر مرکز UCLA می گوید: »خواندن به شما یک دکمه مکث 
برای درک و بینش می دهد. به طور کلی با زبان شفاهی - وقتی فیلم 

تماشا می کنید یا به نوار گوش می دهید - مکث نمی کنید.«
یک مطالعه کوچک در دانشگاه نشان داد که برخی از این مزایا 
به مدت پنج روز ادامه داشته است. گرگوری برن، مدیر مرکز 
عصب شناسی در اموری می گوید: »ما کتاب خواندن را یک فعالیت 
سایه می دانیم. تقریباً حافظه مانند عضله در هنگام کتاب خواندن 

بسیار درگیر می شود. گفته می شود همه در خواندن با هم برابر 
نیستند. 

نتایج اولیه حاصل از مطالعه ای که در دانشگاه استنفورد انجام شده 
حاکی از آن است که مطالعه نزدیک ادبیات به طور خاص تمرین 
اصلی شما را به ذهن شما می رساند. اسکن های MRI از افرادی 
که در حال خواندن رمان جین آستین قرار دارند، افزایش خون در 
مناطق مغز را نشان می دهد که عملکرد شناختی و اجرایی را کنترل 

می کنند.

info@eghtesadbazar. ir

آیا نقدینگی سرگردان قابل هدایت است؟؛


